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وزیر صمت خبر داد:

رونمایی از ۸ خودروی 
برقی داخلی در سال آینده

سهم ۱۳ درصدی زنان 
از اشتغال صنعتی

شرکت ها مجاز به افزایش 
نرخ بلیت هواپیما نیستند
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سرمقاله

ضرورت تحقق 
عدالت مالیاتی 

عدالــت مالیاتــی حاصل 
مالیاتــی  نظــام  یــک 
مطلوب و کارآمــد بوده و از 
پیش نیازهای اساسی برای 
رســیدن به این دســتاورد ملی، ایجاد شفافیت 
اقتصادی در جامعه است. رقم فرار مالیاتی در کشور 
بسیار بالا است. در همین راستا نیاز به یک سامانه 
یکپارچه مالیاتی در کشور احساس می شد که سال 
گذشته تحت عنوان مودیان کار خود را در دستگاه 
اجرایی آغاز کرد. بنابراین شفاف سازی مبادلات 
اقتصادی مهم ترین مزیت سامانه مودیان مالیاتی 
است. در این صورت ما دیگر شــاهد این مسئله 

نخواهیم بود که یک...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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شرکت های دانش بنیان 
دستاوردهای ایران را 

معرفی می کنند

مالیات واحدهای تولیدی در سال آینده کاهش پیدا می کند

توسعه صنایع با معافیت های مالیاتی
صفحه3

صفحه2

کاهش نرخ بیکاری 
به ۷.۶ درصد

۷۰۰   هزار   شغل   جدید   ایجاد   شد

سخنگوی   اقتصادی   دولت   خبر  داد:

هیــات بلندپایــه ۱۶ نفره ای از روســا و اســاتید 
دانشگاه های پاکستان به ریاست مشاور عالی وزیر 
علوم آن کشــور از خانه نوآوری و فناوری ایران)آی 
هیت( بازدید کردند. به گزارش معاونت علمی ریاست 
جمهوری، هیات بلندپایه ۱۶ نفره ای از روسا و اساتید 
دانشگاه های پاکستان به ریاست مشاور عالی وزیر 
علوم آن کشــور از خانه نوآوری و فناوری ایران)آی 
هیت( بازدید کردند. در جریان ایــن بازدید ک بر 
همکاری های علمی و فناورانه میان دو کشور تاکید 
شد. امیر حسین میر آبادی، رئیس مرکز تعاملات 
بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، ضمن خوشامدگویی به 
هیات پاکستانی، گفت: این دیدار را فرصتی می دانیم 
تا از رهگذر آن نقاط و مسائل مشترکان را پیدا کنیم. 
وی ادامه داد: برای همکاری با کشور پاکستان آماده 
هستیم. از پتانسیل ها و ظرفیت های موجود در این 
کشور مطلع هستیم و مشتاقیم روابط مان را با این 
کشور گســترش دهیم و طبیعتاً چون ما اینجا به 
نمایندگی از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری میزبان شما هستیم، تمرکز 
ما بر حوزه های علمی و فناورانه و نوآورانه اســت. 
به گفته او، حوزه هایی همچون فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، کشاورزی و سلامت می تواند از زمینه های 
این همکاری باشد. میرآبادی با بیان اینکه از رهگذر 
شرکت های دانش بنیان می توانید به تولیدات ما در 
زمینه های مذکور متصل شوید، تصریح کرد: شرکت 
های دانش بنیان به خوبی مــی توانند تولیدات و 
دستاوردهای ایران را در حوزه های مختلف به شما 
معرفی کنند. مختار احمد، مشاور عالی وزیر علوم 
پاکستان هم با بیان اینکه این سفر دومین بازدید وی 
از کشور ایران است، خاطر نشان کرد: در سفر قبلی از 

پارک فناوری پردیس و...

اجتماعی

معاون بهداشت وزارت بهداشت با اعلام آغاز پویش 
اطلاع رسانی تغذیه ســالم با محوریت نمک یددار و 
لبنیات از اول بهمن ماه؛ در عین حال از اجرای برنامه 
سلامت خانواده در ۶ منطقه از تهران تا پایان سال خبر 
داد. به گزارش ایسنا، حسین فرشیدی گفت: پویش 
ملی ســلامت با هدف غربالگری دیابت و پرفشاری 
خون همچنان ادامه دارد و ظرف چند روز آینده این 
بخش به پایان می رسد. این پویش در برنامه های جاری 
نظام ارجاع و سلامت خانواده هم کمک کننده بود. در 
فاز دوم نیز پویش تغذیه ســالم دنبال می شود. وی 
افزود: نزدیک ۴۳ میلیون نفر تحت غربالگری دیابت و 

پرفشاری خون قرار گرفتند.
معاون وزیر بهداشــت همچنین با بیان اینکه برنامه 
سلامت خانواده به ۱۹۲ شــهر رسیده و ۶ منطقه از 
تهران با جمعیت ۲۷ میلیون نفر هم تحت پوشــش 
خواهند آمد، افزود: تحقق این هدف ارتباط مستقیم 
با پویش ملی سلامت دارد. ۵۷ میلیون نفر را تا پایان 
سال تحت پوشش برنامه سلامت خانواده خواهیم برد 
و ۳۰ میلیون نفر باقی مانده نیز در بهار سال بعد وارد 

برنامه سلامت خانواده می شوند.
او در بخش دیگری از سخنان خود درباره سویه جدید 
کرونا با نام JN۱ شناخته می شوند، تصریح کرد: هنوز 
این سویه در کشور شناســایی نشده اما در مناطقی 
مانند آمریکا این سویه مهم بوده چراکه بیماری زایی 
بالایی داشته است. حداقل ۸ مقاله درباره این سویه در 
 xbb از jn۱ هفته گذشته چاپ شده  که می گوید سویه
بسیار واگیردارتر است و آمار ابتلا را در آمریکا دو برابر 

کرده و سویه غالب آن منطقه شده  است.
وی تاکید کرد: ســویه ها در یک نقطه ماندگار نیست 
و ممکن است به ایران هم برســد، اما هنوز شناسایی 
نشــده اســت و رصد و پایش ما به طور متناوب ادامه 
دارد. البته مرگ و میر و بســتری این سویه افزایشی 
نبوده است.   آمار کرونا مشخص است و ما از هر استان 
درصدی از موارد بیماری را انتخاب می کنیم و ماهانه 
شاید ۱۰۰۰ نمونه انتخابی تصادفی بررسی می شوند 
تا سویه غالب کشور شناسایی شود. فرشیدی در ادامه 
صحبت هایش با بیان اینکه دیابت و پرفشاری خون عامل 
عمده بیماری های غیرواگیر از جمله بیماری های قلبی 
و عروقی هستند، افزود: برای کنترل این بیماری ها باید 
تغذیه را اصلاح کرد و فعالیت بدنی را هم افزایش داد. 
دیابت و پرفشاری خون ارتباط مستقیمی با مصرف قند 
و نمک دارند. مصرف نمک برای ما بسیار مهم است چون 
تشدید کننده فشارخون و سایر بیماری های وابسته 
است. در خیلی از کشــورها کاهش مصرف نمک آغاز 
شده و در کشور ما هم این فرهنگسازی باید انجام شود.

او تاکید کرد: از کودکی بــه غذاهای پرنمک عادت 
کردیم و این عامل اثرات خود بر سلامتی را دارد. در 
بازار انواع نمک وجود دارد و متاســفانه خیلی از این 
بسته ها معلوم نیست از کجا و با چه استانداردی تهیه 
شده است و این در حالی است که باید عناصر نمک و 

نحوه تهیه آن مشخص باشد. مواردی مانند نمک دریا 
و ... در بازار زیاد شده است ولی اصلا معلوم نیست از 
کجا آمده است. اگر بسته بندی و ویژگی های نمک 
مشخص نباشد این نمک ضرر دارد. نمک به هر رنگی 
که باشد باید توسط ســازمان غذا و دارو تایید شود؛ 
زیرا نمک دارای املاح است که باید پایش شود چون 

ممکن است دارای سرب و سایر مواد مضر باشد.
وی در پاسخ مبنی بر اینکه آیا می توان گفت به طور 
کلی نمک های رنگی مضر است یا خیر؟، توضیح داد: 
هر نوعی از نمک باید توسط سازمان غذا و دارو تایید 
شــود، پس نمی توان گفت هر نمک رنگی ضرر دارد 

بلکه باید تاییدیه داشته باشد.
معاون وزیر بهداشت ادامه داد: بخش مهم دیگر مواد 
غذایی ما حبوبات است؛ چون فیبر و پروتئین مورد 
نیاز ما را تامین می کند.   همچنین ید دار کردن آرد 
و روغن هم در دستور کار وزارت بهداشت قرار دارد. او 
با تاکید بر لزوم فرهنگسازی مصرف لبنیات، گفت: در 
این زمینه برنامه شیر مدرسه در اکثر استان ها درحال 
انجام است و لبنیات باید نقش پررنگی در سبد غذایی 

ما داشته باشد.
معاون وزیر بهداشت با بیان اینکه پویش اطلاع رسانی 
تغذیه سالم با محوریت نمک یدُدار و لبنیات از  از اول تا 
هفتم بهمن ماه با موضوع نمک و شعار »انتخاب همه: 
نمک کم، اما تصفیه شده یددار« و هشتم تا پانزدهم 
بهمن ماه با موضوع لبنیات و شعار »از کودکی تا پیری، 

لبنیات دوست سلامتی« برگزار خواهد شد.
فرشیدی گفت: به طور کلی مصرف نمک در کشور ما 
از میانگین جهانی بالاتر است. در ۲۴ ساعت افراد نباید 
بیش از ۳ تا نهایتا ۵ گرم نمک مصرف کنند. متاسفانه 
در عمده غذاهای ما بالاتر از ۸ گرم نمک اســتفاده 
می شود که باید فرهنگسازی شــود تا نمکدان سر 
سفره هم نیاید. مصرف نمک زیاد در بروز بیماری هایی 
مانند سرطان هم اثرگذار است. وی همچنین افزود: 
دنیا اکنون به این نتیجه رسیده است که استفاده از 
پلاستیک مضر اســت و باید به سمت جامعه عاری 
از پلاســتیک برویم. احتمالا اردیبهشت سال آینده 

پویشی در ارتباط با این موضوع داشته باشیم.
او در پاسخ به ســوال ایسنا درباره تاثیر قیمت گذاری 
لبنیات بر میزان مصرف آن، بیان کرد: یکی از موضوعات 
مهم مباحث اقتصادی است که مدنظر دولت است و 
ماهانه در زمینه تغذیه ۱۴۰ میلیارد تومان سوبسید در 
نظر می گیرد تا کمبودهای احتمالی غذایی را جبران 
کند که بخشی از آن را در حوزه لبنیات و برنامه شیر 
مدرســه می بینیم. ما به دنبال افزایشی شدن سرانه 
مصرف لبنیات در کشور هستیم. در حال حاضر سرانه 
مصرف لبنیات در کشــور روزی یک واحد است. وی 
افزود: اکنون در تامین و امنیت غذا خوب کار می کنیم 
ولی باید فرهنگســازی مصرف را هم اصلاح کرد. به 
عنوان مثال مصرف برنج  در کشــور بیش از میانگین 

جهانی و نیاز ما است و باید در زمینه آن آموزش داد.

مدیرعامل موسسه سینماشهر عنوان کرد که فروش 
ســینمای ایران از هزار میلیارد تومان گذشت. این 
میزان فروش ۲ ماه زودتر از موعدی که تخمین زده 
شده بود، محقق شد. به گزارش ایرنا، هاشم میرزاخانی 
درباره وضعیت فروش سینمای ایران گفت: فروش 
سینمای ایران در دی ماه از مرز هزار میلیارد تومان 
گذشت، پیش بینی ها این بود که تا پایان امسال به این 
رقم فروش برسیم اما استقبال مردم از سینما این عدد 
را رقم زد؛ به طوری که دو ماه زودتر از موعدی که تصور 

می شد این امر محقق شد.
وی با اشاره به آمار فروش امسال سینمای ایران افزود: 
طبق آمار سمفا از ابتدای فروردین سال ۱۴۰۲ تا ۲۴ 
دی فروش سینمای ایران بیش از هزار میلیارد تومان 
بوده اســت. همچنین تاکنون بیش از ۲۳ میلیون و 
۴۷۲ هزار نفر در ۶۵۰ هزار سانس به تماشای فیلم ها 
در ســینماها پرداخته اند. در این رقم، سهم فروش 
گیشه سینماها بیش از ۴۹۱ میلیارد تومان با بیش 
از ۱۲ میلیون نفر و سهم سامانه های فروش آنلاین از 
فروش سینما تاکنون بیش از ۵۰۸ میلیارد تومان با 

بیش از ۱۱ میلیون نفر مخاطب است.
بنا بر اعلام روابط عمومی موسسه، مدیرعامل موسسه 
سینماشهر درباره سهم فیلم های اکران شده در سال 
۱۴۰۲ گفت: فروش فیلم های اکران شــده در سال 
۱۴۰۲ بیش از ۹۵۵ میلیارد تومان بــا بیش از ۲۲ 
میلیون و ۵۵۱ هزار مخاطب بوده اســت. همچنین 
سهم فروش گیشه سینماها از مبلغ فروش کل بیش از 
۴۷۱ میلیارد تومان با بیش از ۱۱ میلیون نفر مخاطب 

بوده است. سهم سامانه های فروش آنلاین نیز ۴۸۴ 
میلیارد تومان با بیش از ۱۰ میلیون نفر مخاطب بوده 
است. میرزاخانی با اشاره به آمار فیلم هایی که از سال 
گذشته به اکران خود در ســال ۱۴۰۲ ادامه دادند، 
گفت: در آمار ارائه شده، فروش فیلم های سینمایی 
مانند »ملاقات خصوصی«، »بخارست«، »خط استوا« 
و... که در ســال گذشته اکران شــدند و اکران آن تا 
امسال ادامه داشت نیز محاسبه شده است، بیش از ۳۳ 
میلیارد تومان و بیش از ۷۱۳ هزار نفر مخاطب مربوط 
به این فیلم ها هستند که سهم فروش گیشه سینماها 
از فروش این فیلم ها بیش از ۱۶ میلیارد تومان با بیش 
از ۳۷۷ هزار نفر مخاطب بود. سهم سامانه های فروش 
آنلاین نیز از فروش این فیلم ها بیش از ۱۶ میلیارد 

تومان با بیش از ۳۳۶ هزار نفر مخاطب است.
وی ادامه داد: فروش ســایر فیلم هایی که در ســال 
۱۴۰۲ تاکنون اکران شده اند )مانند فیلم های هنر 
وتجربه و فیلم های خارجی( نیز بیش از ۱۰ میلیارد و 
۵۹۳ میلیون تومان با بیش از ۲۰۷ هزار نفر مخاطب 
بود. سهم سامانه های فروش آنلاین از فیلم های »هنر 
و تجربه« و خارجی امسال بیش از ۳ میلیارد و ۶۸۹ 
میلیون تومان با بیش از ۸۴ هزار نفر مخاطب بوده و 
سهم سامانه های فروش آنلاین نیز بیش از ۷ میلیارد 
تومان با ۱۲۲ هزار نفر مخاطب است. میرزاخانی بیان 
کرد: تئاترهای کمدی که در ســینماهای منتخب 
به اجــرای برنامه می پردازند در این آمار محاســبه 
نمی شوند. همچنین میانگین قیمت بلیت نیز در سال 

۱۴۰۲ حدود ۴۲ هزار تومان به ازای هر نفر است.

رئیس جمهور گفت: تمدن ایرانی اسلامی داشته های 
فرهنگی، هنری و ادبی ارزشمندی دارد که یکی از 
موثرترین روش های ارائه آن به دنیا به تصویر کشیده 
شدن این داشته ها در قالب ســینما است و دولت 
مردمی آمادگی دارد کــه در این عرصه با همکاری 
اهالی فرهنــگ و هنر و به همت خــود هنرمندان 

قدم بردارد.
سید ابراهیم رئیســی در جریان نظارت ستادی از 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، ضمن بازدید از 
معاونت امور سینمایی این وزارتخانه، دیداری با دبیر، 
هیئت انتخاب و هنرمندان دست اندرکار »چهل و 
دومین جشنواره فیلم فجر« داشت و پس از استماع 
توضیحات و نظرات آنان، با ابراز خرسندی از حضور 
در جمع ایشان تصریح کرد: تمدن ایرانی اسلامی 
داشته های فرهنگی، هنری و ادبی ارزشمندی دارد 
که یکی از موثرترین روش هــای ارائه آن به دنیا به 
تصویر کشیده شدن این داشته ها در قالب سینما 
است و دولت مردمی آمادگی دارد که در این عرصه 
با همــکاری اهالی فرهنگ و هنــر و به همت خود 

هنرمندان قدم بردارد.
وی با قدردانی از برگزار کننــدگان چهل و دومین 
جشنواره فیلم فجر، بر تلاش برای تقویت نقاط قوت و 
رفع کاستی ها و ضعف های این رویداد مهم تاکید کرد 

و اظهار داشت: استفاده از نگاه و تجارب پیشکسوتان 
در این زمینه بسیار اهمیت دارد و به هیچ وجه نباید 

اجازه داد این تجارب ارزنده در حاشیه قرار گیرد.
وی با بیان این که »ایران پیشــینه و تمدن بزرگ و 
درخشــان دارد که قابل ارائه به همه جهان است«، 
افزود: سینما موضوعی مهم و قابل توجه است که 
هر گونه هزینه در آن نوعی ســرمایه گذاری برای 

کشور است.
رئیسی همچنین با اشاره به گزارش ارائه شده درباره 
افزایش قابل توجه آثار ارائه شده در این دوره جشنواره 
از فیلمسازان فیلم اولی و شهرستانی گفت: یکی از 
وظایف مهم دولت ها این است که زمینه شکوفایی 
همه اســتعدادها در هر نقطه از کشور، حتی نقاط 

دورافتاده و محروم را فراهم کنند.
وی همچنین گزارش ارائه شــده از ارتقای کمی و 
کیفی جشنواره امســال را مایه خرسندی دانست 
و خاطرنشــان کرد: در کشــورهای مختلف برای 
رویدادهای بسیار کم اهمیت تر از دفاع مقدس، آثار 
هنری و ادبی متعددی تولید می شــود؛ رشادت ها، 
ایستادگی و از خودگذشتگی های دوران دفاع مقدس 
ظرفیت های بســیار زیادی برای تولید آثار هنری، 
فرهنگی و ادبی دارد که بایــد به خوبی مورد توجه 

قرار گیرند.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
شورای اسلامی گفت: اقدام شب گذشته سپاه پاسدران 
علیه جریانات متجاوز و تروریستی نشان داد که امنیت 
در مرزهای جمهوری اسلامی ایران مهمترین دغدغه 
و اولویت نیروهای مسلح ماست. محمدصالح جوکار 
در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به عملیات موشکی سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی علیه متجاوزان به امنیت 
کشور، بیان کرد: نکته اولی که این عملیات دارد، اقتدار 
اطلاعاتی و امنیتی کشور ماست که دقیقا حرکت های 
تروریستی را در اطراف مرزهای خود رصد کرده و به آنها 
پاسخ می دهد. این اشراف اطلاعاتی که نیروهای مسلح 
ما دارند، خودش یک برتری و اقتداری را به کشور ما می 
بخشد. دیدیم که این مراکز به طور دقیق شناسایی شد 
و مورد هدف قرار گرفت. وی در ادامه اظهار کرد: برخی 
از دشمنان کار جاسوسی انجام داده و دست به اقدامات 
خرابکارانه می زنند اما فکر می کنند که رصد نمی شوند. 
اقدام شب گذشته سپاه پاسدران در وهله اول نشان داد 
که امنیت در مرزهای جمهوری اســلامی ایران مهم 

ترین دغدغه و اولویت نیروهای مسلح ما است.
نماینده مردم  یزد در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
نکته دومی که این عملیات داشت، این بود که هشداری 
به دشمنان داده شد و به نوعی انتقام خون شهدا بود 
البته این بــه منزله اتمام کار نیســت بلکه تازه نقطه 
شروع کار است. وی تصریح کرد: مقام معظم رهبری 
فرمودند که سرکوب دقیق ریشه ها و عوامل تروریستی 

باید صورت گیرد فلذا این روند ادامه خواهد داشت تا 
جریان تروریستی در ســطح منطقه ریشه کن شود. 
رئیس کمیسیون امور داخلی گفت: در هیچ موقعیت 
زمانی ما شاهد چنین وحدتی در سطح غرب آسیا بین 
جبهه مقاومت نبودیم. حرکت های انقلابی که در عراق، 
سوریه، فلسطین و یمن انجام می شود، بینظیر است. 
این قدرت از ایجاد وحدت حول محور ولایت ایجاد شده 
است. حتی ما شاهد هستیم که در درون فلسطین هیچ 
گاه چنین وحدتی نبوده است و این وحدت درونی بود 

که رژیم صهیونیستی را شکست داده است.
جوکار در پایان تاکید کرد: امروز رژیم صهیونیستی 
تمام تلاش خود را انجام می دهد تا حماس را نابود کند 
اما تا به امروز به هیچ کدام از اهداف خود نرسیده است. 
رژیم صهیونیستی بعد از طوفان الاقصی چنان سردرگم 
شده اســت که هنوز جایگاه خود را پیدا نکرده است. 
وحدت جبهه مقاومت عامل اصلی و پیشران پیروزی 
ملت فلســطین در مقابل رژیم صهیونیستی خواهد 
بود. بامداد سه شنبه ۲۶ دی ماه سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با صدور سه اطلاعیه، از موشک باران و انهدام 
مقر جاسوسی رژیم صهیونیســتی )موساد( در اقلیم 
کردستان عراق، انهدام محل های تجمع فرماندهان 
و عناصر اصلــی مرتبط با جنایات اخیر تروریســتی 
کرمان و راسک در سوریه و انهدام مقرهای جاسوسی و 
تجمع گروهک های تروریستی ضد ایرانی در منطقه با 

موشک های بالستیک خبر داد

باستان شناســان بقایای دیوار عظیمی با قدمت 
حدود ۴۰۰۰ ســال را در اطــراف واحه ای واقع 
در عربستان سعودی کشــف کردند. به گزارش 
ایســنا، باستان شناســان بقایــای یــک دیوار 
باســتانی را در نزدیکــی یک آبــادی واقع در 
عربستان ســعودی کشــف کرده اند، که گمان 
 می رود ســازه ای دفاعی در برابر صحرانشینان

 بوده باشد.
»لایو ساینس« در گزارشی نوشت این دیوار که 
در ابتدا ۱۴.۵ کیلومتر طول، ۵ متر ارتفاع و ۱.۷ 
تا ۲.۴ متر ضخامت داشــت، آبادی »خیبر«  در 

نزدیکی شهر »العلا« را محصور کرده بود.
این دیوار در ابتدا دارای ۱۸۰ باستیون-پی بود، 
که به عنوان سازه های مرتفعی روی دیوار ساخته 
شده بودند. محققان در مقاله ای که در ۱۰ ژانویه 
 Journal of ( »در ژورنال »علوم باستان شناسی
 )Archaeological Science: Reports
منتشر شد، اعلام کردند تاریخ گذاری رادیوکربن 
بقایای زغال ســنگی که در کاوش ها یافت  شده 
است نشان می دهد قدمت این دیوار بین ۲۲۵۰ 
تا ۱۹۵۰ پیش از میلاد است. همچنین بقایایی 

از ظروف ســفالین در این دیوار به جامانده که 
نشان می دهد قدمت آن به حوالی همان دوران 
که شناسایی شده اســت،  بازمی گردد. محققان 
معقدند این دیوار پیش از آن که رها شــود چند 

قرن مورد استفاده بوده است.
امروزه فقط حــدود ۵.۹ کیلومتــر از این دیوار 
۱۴.۵ کیلومتری و ۷۴ مورد از ۱۸۰ باستیون آن 
باقی مانده است. این دیوار ممکن است به دلایل 
مختلفی ساخته شده باشد. به گفته کارشناسان 
ممکن است هدف از ساخت این دیوار ایجاد یک 
سازه دفاعی نظامی در برابر حملات بادیه نشینان 

بوده باشد.
محققان در مقاله خود خاطرنشان کردند مردمی 
که این دیوار را ساخته اند ممکن است از آن برای 
تعیین محدوده قلمرو خود و محافظت در برابر 
سیلاب های ناگهانی اســتفاده کرده باشند. این 
گــروه از محققان همچنین به این نکته اشــاره 
کردند کــه نمونه های دیگری از اســتحکامات 
در آبادی های شــبه جزیره عربستان یافته شده 
است، که می تواند نشــانه ای از کم تحرک شدن 

مردم باشد.

دولت مردمی آماده همکاری با هنرمندان استبرنامه سلامت خانواده در ۶ منطقه از تهران

عملیات سپاه، اقتدار امنیتی کشور را نشان داد

کشف دیوار 4هزارساله در عربستان

سياسیفرهنگی 

گیشه ۱4۰2، هزار میلیارد تومانی شد



اقتصاد2
ایران

واریز۱۷۴۰ میلیارد تومان سود 
به حساب سهامداران 

بیــش از ۱۷۴۰ میلیــارد تومــان ســود 
از طریــق اطلاعــات ســامانه ســجام در 
 هفته گذشــته بــه حســاب ســهامداران 

واریز شد. 
اطلاعات منتشــر شــده از ســوی شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجــوه در خصوص جزییــات واریز ســود 
سهامداران در هفته سوم دی ماه سال جاری 
حاکی از آن است که ۱5 ناشــر سود جاری 
و سنواتی 338 هزار و ۴9۰ ســهامدار را که 
شــامل ۱ هــزار و ۷۴۰ میلیــارد تومان می 
 شــود را با حساب سجامی ســرمایه گذاران 

واریز کرده اند.
این گــزارش می افزاید: در هفته ســوم دی 
مــاه امســال، ۱۰ شــرکت » داروســازی  
اسوه، فروســیلیس  ایران، ســینا دارو، گروه  
صنعتی  بــارز، کارتــن  ایران، پتروشــیمی  
البــرز،  پردیس )ســهامی عام (، پخــش  
کارخانجــات  داروپخش، کشــت  وصنعت  
پیاذر، فرآورده های  ســیمان  شــرق« سود 
جاری ۱95 هزار و 5۰۴ ســهامدار که شامل 
یک هــزار و 683 میلیارد تومان می شــود 
 را توسط ســمات و از طریق ســامانه سجام 

واریز کرده اند.
این گزارش می افزاید: در هفته سوم دی ماه 
امسال، 5 ناشــر» آهن  وفولادغدیرایرانیان، 
بانــک  تجــارت، ســرمایه  گذاری  توســعه  
ملــی، داروپخــش  )هلدینــگ (، شــرکت 
ســود   داده گســترعصرنوین -های وب« 
جاری ۱۴2 هزار و 986 ســهامدار که شامل 
56  میلیارد و 5۴۷ میلیون تومان می شــود 
 را توسط ســمات و از طریق ســامانه سجام 

واریز کرده اند.

وزیر صمت:
تعرفه واردات خودروی برقی 

یک درصد است
وزیر صنعت، معدن و تجارت بــا بیان اینکه 
باید به سمت برقی سازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی برویم، گفت: تعرفه واردات خودروهای 
برقی به کشور را به یک درصد رساندیم. عباس 
علی آبادی در مراسم رونمایی از تاکسی های 
برقی پایتخت اظهار کرد: دانش برقی سازی 
در کشور سال هاست وارد شده اما در ورود و 

توسعه این خودروها غافل شدیم.
وی افــزود: دولت ســیزدهم مصمم اســت 
خودروهای برقــی در ناوگان حمــل و نقل 
عمومی کلانشهرهای کشــور فعالیت کنند 
و از ســوی دیگر مردم را با مزایای استفاده از 

خودروهای برقی آشنا کند.
وزیر صمــت تاکید کــرد: به لحــاظ کیفی 
خودروهای برقی تولیدی از بهترین ها در نوع 
خود هستند و خودروســازان نیز مسوولیت 
نگهداری و خدمات پشتیبانی این خودروها را 
بر عهده دارند لذا مردم در این زمینه نگرانی 
نداشته باشند. علی آبادی تاکید کرد: با برنامه 
و دقت در مسیر برقی ســازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی )تاکسی و اتوبوس( قرار داریم و 
در این زمینه خودرو سازان با دقت و کیفیت 

در حال تولید هستند.
وزیر صمــت با بیــان اینکه بزودی هشــت 
خــودروی جدید برقــی را رونمایی خواهیم 
کرد، گفت: این در حالی اســت که بسیاری 
از کارخانه های ماشــین ســازی دنیا تولید 
خودروهای بنزینی را تعطیــل کرده اند. وی 
با بیان اینکه خودروهای برقی 2 نسل دارند، 
افزود: خودروهــای امروزی  بــه باتری های 
با راندمان بالا وابســته اســت و این باتری ها 
تا حــدودی بــه کار کمک می کننــد البته 
خودروهای امروزی بهترین نیستند اما جزو 

خوب ها هستند.
علی آبادی با اشاره به تعرفه واردات خودرو و 
اینکه سال هاست که گران است، اظهار کرد: ما 
تعرفه خودرو برقی را به یک درصد رساندیم تا 
ثابت شود دولت به فکر کمک به مردم است. 
وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: خودرو های گازســوز خوب هستند و 
مزیت آنها برای کشور ما عدم مصرف بنزین 
است اما با این خودروها نمی توان هوای شهر 
را پاک کرد اما خودروهای برقی این مزیت را 
دارند که تولید آلودگی نکنند البته مســایل 
خاص خود را خواهند داشت و شهرداری باید 
به فکر چگونگی بازیابی باتری این خودروها 

باشد.

خبر

سخنگوی اقتصادی دولت 
با بیان اینکه نرخ مشارکت 
اقتصادی بــه ۴۱.5 واحد 
درصد رسیده است، اظهار 
کرد: در دولت ســیزدهم 
۷۰5 هزار شــغل جدید در پاییز امسال ایجاد شده 
و نرخ بیکاری به ۷.6 درصد کاهش یافته و 6 دهم 
واحد درصد نسبت به پاییز سال قبل کاهش داشته 
است و در ۷ اســتان کشــور همچنان شاهد نرخ 

بیکاری 2 رقمی هستیم.
»سید احسان خاندوزی« در نشست خبری خود با بیان 
اینکه هدف گذاری دولت سیزدهم این بوده که با ایجاد 
سیاست های پولی کلان به کاهش سرعت موتور تورم 
کمک کند، تصریح کرد: یکی از اقدامات کاهش رشد 
نقدینگی است که در دستور کار ستاد اقتصادی دولت 
بوده و براســاس آخرین آمار بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی، نرخ رشد نقدینگی در ۱2 ماهه منتهی به پایان 
آذر ۱۴۰2 به 2۷ درصد رسیده است. این عدد نسبت 
به آذر ماه سال گذشته که 33.۴ درصد بود، 6.۴ درصد 
کاهش داشته است. رشد پایه پولی ۱2 ماهه در ادامه 
روند نزولی خود از ۴5 درصد فروردین امسال به 33.5 

درصد در پایان آذر ۱۴۰2 کاهش یافته است.

کاهش رشد نقدینگی از ۳۳.۴ درصد به 
۲۷ درصد

وی افزود: رونــد فعلی میزان رشــد نقدینگی در 
مقایسه با سال شــروع دولت در ســال جاری در 
اکثر ماه هــا نصــف و در مواردی یک ســوم بوده 
اســت در 9 ماهه امسال رشــد میانگین نقدینگی 
۱.۷ درصد بــوده در حالی که در ســال ۱۴۰۰ به 
طور متوســط 2.۷ درصد بود که ایــن آمار ثبات 
 اقتصــاد کلان در حوزه کدهــای پولــی را به ما 

گزارش می دهد.

کنترل نقدینگی و نوسانات ارزی 
خاندوزی با بیان اینکه اخیرا گفته شــده رشد پایه 
پولی منفک از نقدینگی بر تورم موثر است، خاطر 
نشان کرد: این حرف چندان دقیق نیست، در حال 
کنترل نقدینگی و نیز کنترل نوسانات ارزی هستیم 
لذا این ادعاها واقعی نیست و پایه پولی در شرایطی 
که نقدینگی در حال کنترل است، بر تورم اثرگذار 
نیست و امیدواریم به رقم 25 درصد رشد نقدینگی 

تا پایان امسال برسیم.
وزیر اقتصاد گفــت: تورم نقطه به نقطــه در پایان 
آذرماه ۱5 واحد درصد کمتر از مدت مشــابه سال 
گذشته بوده اســت و در 9 ماهه اخیر کنترل شده 
اســت گزارش های صندوق بین المللی پول نیز از 
کاهش تورم ایران در ســال آتــی حکایت دارد. به 
گفته ســخنگوی اقتصادی دولت در پاییز امسال 
نســبت به پاییز ســال قبل ۷۰۰ هزار شغل ایجاد 
شده و نرخ بیکاری به ۷.6 درصد کاهش یافته و 6 

 دهم واحد درصد نسبت به پاییز سال قبل کاهش 
داشته است.

وی خاطرنشــان کرد: کاهش بیکاری همزمان با 
رشــد مشــارکت اقتصادی با نیم واحد درصد به 
عدد ۴۱.5 درصد رسیده و پاییز امسال 6۱2 هزار 
متقاضی کار جدید به بازار معرفی شــده اســت و 
۷۰5 هزار شــغل ایجاد شده که نســبت به پاییز 
ســال قبل ۴ برابر متوسط سالانه رشــد اشتغال 
در دولت قبل اســت یعنی در دولت ســیزدهم در 
هر فصل برای ۱۱۰ هزار نفر ایجاد شــغل شــده 
اســت البته در حوزه فارغ التحصیلان دانشگاهی 
علی رغم روند کاهشــی آن هنوز بــا رقم مطلوب 
فاصله داریم، همچنان در ۷ اســتان نرخ بیکاری 
دو رقمی و بالای ۱۰ درصد اســت که تمام تلاش 
وزارت کار ایــن اســت کــه در اســتان هایی که 
 رقم بیکاری دو رقمی اســت این نــرخ را کاهش 

دهد.

برنامه تامین گوشت مرغ و قرمز شب عید 
و ماه مبارک رمضان

سخنگوی اقتصادی دولت درباره قیمت گوشت مرغ و 
گوشت قرمز با اشاره به نوسانات قیمتی این دو کالا در دو 
سال اخیر اظهار کرد: رییس جمهور دستور اکید برای 
رفع این مشکل داشت در ماه گذشته به جهت کاهش 
جوجه ریزی در مهر ماه شاهد افزایش قیمت مرغ بودیم 
که با اتخاذ تدابیری باعث شد در روزهای اخیر وضعیت 
بازار بهبود یابد. در دی ماه قرار است ۱5۰ میلیون قطعه 
جوجه ریزی رخ دهد مسأله واردات هم پیگیری شده 
و بانک مرکزی تأمین ارز واردات نهاده های دامی را در 
دستور کار دارد کشتی های معطل در لنگرگاه ها هم به 
سرعت در حال تخلیه هستند و دیگر هیچ کشتی معطل 
در بنادر نداریم، نه تنها برای افزایش قیمت مرغی که در 
ماه گذشته رخ داد برنامه داریم، بلکه برای تامین گوشت 
مرغ و قرمز شــب عید و ماه مبارک رمضان هم وزارت 
جهاد برنامه ویژه ای دارد. وزیر اقتصاد درباره تخلفات 
ارزی لاستیک اظهار کرد: پرونده لاستیک مربوط به 
دهه 9۰ است که از سوی نهادهای اجرایی و قضایی در 
دست پیگیری است و آخرین وضعیت آن را قوه قضاییه 

اطلاع رسانی خواهد کرد.

۶۳۳ هزار فقره تسهیلات ازدواج به مبلغ 
بیش از ۱۳۵ همت پرداخت شد

وی درباره دستور ریس جمهور در زمینه وام ازدواج 
گفت: بانک مرکزی قرار شده ۱25 هزار زوج متقاضی 
جدید علاوه بر قبلی ها را بــرای بانک ها مکلف به 
پرداخت تســهیلات ازدواج کنند بانک های قرض 
الحسنه هم به این روند افزوده می شوند از ابتدای 
امسال 633 هزار فقره تســهیلات ازدواج به مبلغ 
بیش از ۱35 همت تا 2۴ دی ماه پرداخت شــده 
که 28 درصد بیشتر از مدت مشابه سال قبل است، 
عملکرد برخی بانک ها در حوزه تسهیلات تکلیفی 
به طور کامل انجام شــده ولی برخی بانک ها عقب 

ماندگی دارند.

سخنگوی اقتصادی دولت خبر داد:

کاهش نرخ بیکاری به ۷.۶ درصد
۷۰۰ هزار شغل جدید ایجاد شد

نرخ بیکاری روستا رکورد ۵.۷ 
درصدی زد

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم گفت: با 
افزایش اشتغال در مناطق روستایی، نرخ بیکاری 
در روســتاها کاهش یافته و رکورد 5.۷ درصد در 
آذرماه ۱۴۰2 ثبت شد. امیرحسین مدنی در اولین 
همایش ملی ظرفیت روستا در اقتصاد ملی اظهار 
کرد: 2۷ درصد از تولید ناخالص داخلی کشــور 
توسط روستاها تولید می شود اما شکاف نزدیک 6۰ 
درصدی درآمد روستایی با شهری وجود دارد که 

اتفاق خوبی نیست.
وی افزود: نرخ تورم در روستاها از گذشته بالا بوده 
اما در دولت سیزدهم کاهش یافته است که دلیل 
اصلی بالا بودن نرخ تورم روستایی موضوع حمل و 
نقل است. معاون توسعه روستایی و مناطق محروم 
کشــور ادامه داد: با افزایش اشــتغال در مناطق 
روســتایی، نرخ بیکاری در روستاها کاهش یافته 
است و رکورد 5.۷ درصد در آذرماه ۱۴۰2 ثبت شد.
مدنی با بیان اینکه ۱2 مســئله اصلی در اقتصاد 
روســتا احصا شده اســت، افزود: آمارها در حوزه 
روستا بویژه در بخش اقتصاد بروز نیست و نیازمند 
آمارهای دقیق تری برای برنامه ریزی در این حوزه 
هستیم. وی در ادامه صحبت های خود گفت: توجه 
به زیرســاخت ها در روســتا مورد توجه دولت ها 
بوده است اما با این وجود شاهد کاهش جمعیت 

روستاهای کشور هستیم.
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم تصریح 
کرد: بر اســاس پژوهش انجام شــده علت اصلی 
مهاجرت از روســتا به حاشیه شــهرها مسائل 
اقتصادی بوده اســت. مدنی ادامــه داد: 62 هزار 
روســتا در کشــور وجود دارد که 39 هزار روستا 

جمعیتی بالای 2۰ خانوار دارد.
وی اضافه کرد: بر اساس سرشماری جمعیتی که 
در سال 95 انجام شد، جمعیت روستاهای کشور 
2۰ میلیون و ۷3۰ هزار نفر بود که این رقم در سال 
۱۴۰2 به ۱9 میلیون و 9۰۰ هزار نفر رســیده و 
سهم جمعیت روســتایی از جمعیت کشور از 26 
درصد به 23 درصد کاهش یافته اســت. معاون 
توسعه روستایی و مناطق محروم در پایان تصریح 
کرد: تا یک دهه گذشــته بخش غالب اشتغال در 
روستا مربوط به کشاورزی بود اما در یک دهه اخیر 

فعالیت های خدماتی و صنعتی رشد داشته است.

بسته طلایی بانک مرکزی برای 
کنترل بازار طلا

بانک مرکزی بلافاصله پس از افزایش حباب سکه به 
دلیل جو روانی که دلالان ایجاد کردند، وارد عرصه 
شد و بسته طلایی ضرب سکه و عرضه شمش طلا 
را برای کنترل قیمت ها و ثبات بخشی به بازار ارائه 
کرد. این مهم موجب ریزش میلیونی قیمت ها شد و 
نشان داد که سیاستگذار پولی و بانکی همواره تدابیر 
جدیدی برای بازگشت ثبات به بازار ارز و طلا دارد.

به گزارش ایرنا، در روزهای اخیر پس از حمله آمریکا 
و انگلیس به یمن بازار طلا و ارز که ماه ها در ثبات 
و آرامش به ســر می برد، دچار تلاطم شد. دلالان 
این حوزه که همواره از نوسان بازار ارتزاق می کنند 
و ماه ها بود که بهره ای نصیب آنان نشــده بود، در 
نخستین فرصت وارد میدان شدند و جو روانی برای 

متلاطم کردن بازار ارز و طلا به راه انداختند.
دلالان و سودگران همیشه گوش به زنگ تقریبا یک 
هفته ای است که بر طبل افزایش قیمت ها در بازار 
ارز و طلا می کوبند و در ایــن مدت هم تا حدودی 
موفق شدند. به گونه ای که نرخ ارز به 53 هزار تومان 
و قیمت سکه به کانال 33 میلیون تومان رسید، اما 
این شرایط دوامی نداشت و بانک مرکزی با تدابیر 
جدیدی که اندیشید توانست آرامش و ثبات را به بازار 
برگرداند. افزایش عرضه ارز در سامانه نیما و انجام 
معاملات در مرکز مبادله باعث کنترل بازار ارز شد. 
از سوی دیگر، رئیس کل بانک مرکزی برای کنترل 
قیمت ها در بازار طلا روز گذشته از ضرب و عرضه 
سکه جدید و بدون تاریخ و شروع عرضه شمش طلا 

از چهارشنبه در مرکز مبادله ایران خبر داد.
به گفته »محمدرضا فرزین« ســکه طرح جدید 
بدون تاریخ ضرب و با طــرح جدید در بازار عرضه 
خواهد شــد و بانک مرکزی درصدد است با این 
اقدام، عرضه طلا به بازار هم از طریق ضرب و عرضه 
سکه جدید و سکه های موجود و هم ظرفیت مرکز 
مبادله ارز و طلا از محل افزایــش ذخایر طلا در 
سال جاری افزایش یابد. رئیس کل بانک مرکزی 
تاکید کرد که بانک مرکزی به عنوان بازارگردان در 
مرکز مبادله ارز و طلا فعالیت خواهد کرد و هم در 
طرف عرضه و هم تقاضا برای مدیریت بازار حضور 

خواهد داشت.
براساس این گزارش، ســکه جدید و ارتقاء یافته 
بانک مرکزی پس از پنج سال بدون تاریخ ضرب 
و با طرح جدید و اســتفاده از فناوری های نوین 

ضرب می شود.
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معاون اشــتغال وزارت کار گفــت: مطابق مصوبه 
شورای عالی امنیت در ۱5 استان اشتغال اتباع خارجی 
ممنوع اســت. حدود یک ونیم میلیون نفــر از اتباع 
خارجی پروانه کار دارند و حضــور قانونی دارند که 
جمعیت افراد فاقــد پروانه دوبرابر ایــن رقم برآورد 
می شود. به گزارش تسنیم، کشور در چند دهه اخیر 
به ویژه بعد از دهه 6۰ با حضور یکباره صدها هزار نیروی 
کار خارجی مواجه شده است که عموماً به راحتی  در 
کشور فعالیت می کنند و بسیاری از فرصت های شغلی 
را تصاحب کرده اند، به راستی وجود کارگران خارجی 

در کشور تهدید است یا فرصت؟
نه اینکه باید درب های کشــور را به روی خارجیان و 
کارجویان سایر کشورها بست و نه اینکه هیچ کشور 
دیگری با این پدیده مواجه نیســت امــا نکته حائز 
اهمیت این است که اشغال موقعیت های شغلی در 
بازار کار داخلی از ســوی خارجیان باعث از دســت 
رفتن فرصت اشتغال برای کارجویان ایرانی در موارد 

بسیاری می شود.
تاکنون قوانین و مقررات در کشــور در مورد پدیده 
اشتغال اتباع بیگانه در ایران در حد جریمه کارفرمایان 
متخلف استفاده کننده از نیروی کار خارجی غیرمجاز 
و یا تذکراتی در این زمینه ها بوده است و کاربرد دیگری 
که بتواند شرایط بازدارندگی کارفرمایان در استفاده از 
نیروی کار خارجی و افزایش انگیزه برای به کارگیری 

کارجویان داخلی را فراهم کند، نداشته است.
محمود کریمی بیرانوند.  معاون اشــتغال وزارت کار 

گفت: سامانه رصد اشتغال ما درباره شهروندان ایرانی 
اســت، زیرا مأخذ آمار کد ملی هر فرد است. اکنون 
فرآیند ثبت شغل اتباع خارجی الکترونیکی شده است 
و در دولت جدید از ایجاد صفوف طویل جلوگیری شد. 
اکنون در ۱5 استان طبق مصوبه شورای عالی امنیت 

ملی حضور اتباع خارجی ممنوع است.
بیرانوند ادامه داد: در مابقی استان ها ظرفیت برآوردی 
پذیرش اشتغال اتباع را سنجیدیم. قاعدتاً ما فقط برای 
اتباع قانونی پروانه کار خواهیم داد و بررسی خود را 
در اختیار وزارت کشور و سازمان ملی مهاجرت ارائه 
دادیم، قاعدتاً هماهنگی برای اتباع خارجی باید توسط 
یک سازمان ملی مثل سازمان ملی مهاجرت سامان 
یابد. معاون اشتغال وزارت کار افزود: حدود یک ونیم 
میلیون نفر از اتباع خارجی پروانه کار داشته و حضور 
قانونی دارند که جمعیت افراد فاقد پروانه دوبرابر این 

رقم برآورد می شود.
کریمی بیرانوند اظهار داشت: در شورای عالی اشتغال 
سه بحران کمبود نیروی کار که کارفرمایان معترف 
به آن هســتند و عــدم اشــتغال دانش آموختگان 
تحصیل کرده دانشــگاهی و تغییر مــدل و فرهنگ 
اشتغال بررســی شده اســت. با دســتور وزیر کار 
کمیته ملی ویژه برای اشــتغال فــارغ التحصیلان 
مراکز دانشگاهی تشکیل شده و دستگاه به دستگاه 
عملکردها بررســی می شــود و درحال اخذ مصوبه 
حمایت دولت از اشتغال فارغ التحصیلان در هیئت 

وزیران هستیم.

تهران-ایرنــا- مدیرعامــل شــرکت پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه هم اکنون 
روزانه ۱۱5 میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف 
می شود، گفت: برای اســتفاده از هیدروژن در 
سبد سوختی کشــور، به ویژه در بخش حمل و 
نقل باید به فکر اقتصادی شدن این پروژه باشیم، 
زیرا هم اکنون تولید هر تن هیدروژن ۴۰۰ دلار 

هزینه دارد.
به گــزارش وزارت نفــت، جلیل ســالاری در 
رویداد بین المللی هیدروژن بــا تأکید بر اینکه 
پالایشــگاه های نفت کشــور بالاتریــن مقدار 
هیدروژن در کشــور را تولیــد می کنند، اظهار 
کرد: کیفی سازی و کمی ســازی فرآورده های 
نفتی بر اساس اســتانداردهای محیط زیستی 
 رابطــه نزدیکی بــا تولیــد فنــاوری در حوزه

 هیدروژن دارد.
وی تولید کنونی هیدروژن در پالایشگاه ها نفت 
کشور را روزانه حدود 3۰۰ میلیون فوت مکعب 
اعلام کرد و افزود: صنعت پالایش کشــور امروز 
به خودکفایی حداکثری رســیده، به گونه ای که 
صادرات خدمات فنی و مهندســی را آغاز کرده 
و صدور ۱.6 میلیون قلم کالا به پالایشــگاه های 
خارجی همچون »ال پالیتو« ونزوئلا نمونه هایی 

از آن است.
معاون وزیر نفت با تأکید بــر افزایش طرح های 
بهینه ســازی مصرف ســوخت در کشور گفت: 

با توجه به اینکــه در مصرف دیگر ســوخت ها 
همچون گاز فاصله زیادی با استانداردهای جهانی 
داریم، نمی توانیم به فکر اســتفاده از هیدروژن 
باشــیم. ســالاری با اشــاره به اینکه هم اکنون 
ناوگان خودروهای ســبک و موتورســیکلت ها 
در کشــور روزانــه ۱۱5 میلیون لیتــر بنزین، 
خودروهای ســنگین روزانــه 63 میلیون لیتر 
گازوئیــل و در نیروگاه های کشــور روزانه ۷۰ 
میلیون لیتــر گازوئیل مصرف می شــود، بیان 
 کرد: باید به فکر بهینه ســازی مصرف سوخت 

در کشور باشیم.
وی با اشــاره به اینکه هم اکنون هزینه تولید هر 
تن هیــدروژن از منابــع هیدروکربوری حدود 
۴۰۰ دلار است، افزود: برای استفاده از هیدروژن 
در ســبد ســوختی کشــور به ویــژه در بخش 
 حمل ونقل بایــد به فکر اقتصــاد و فناوری این 

پروژه باشیم.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران با بیان اینکه امــروز از 2.2 میلیون 
بشــکه نفت پالایش شــده در پالایشــگاه های 
کشــور، حدود 6۰ میلیون لیتر نفت کوره تولید 
می شود، تصریح کرد: بر اســاس برنامه ریزی ها 
و بــا همــکاری دانشــگاه های کشــور، تلاش 
می کنیم ایــن مقــدار تولید نفت کــوره طی 
 ســال های آینده به یک ســوم مقــدار کنونی 

کاهش یابد.

معاون بانک مرکــزی ضمن اعلام اینکــه در حال حاضــر 53 هزار 
نفــر در کشــور از چک دیجیتــال اســتفاده می کننــد، گفت: ۱۱ 
بانک چــک دیجیتــال را عملیاتی کردنــد و چهار بانــک دیگر هم 
 آزمون هایشان را با موفقیت به اتمام رساندند و همین روزها عملیاتی 

خواهند کرد.
مهران محرمیان درباره چک دیجیتال گفت: محصول چک دیجیتال در 
بانک ها به تدریج در حال نهایی شدن و استفاده توسط مشتریان است 
و روز به روز تعداد مشتریانی که از این محصول استفاده می کنند، در 
حال افزایش است. بانک ها هم فرآیندها و سامانه های خود را به تدریج 
کامل می کنند که مردم بتوانند اســتفاده راحت تری از این محصول 
داشته باشــند که واقعا می تواند خدمات حوزه چک را یک پله دیگر 
 ارتقا داده و به خصوص بحث نقد شدن چک را به صورت غیرحضوری

 پوشش دهد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضــر 53 هزار نفــر در کشــور از چک 
دیجیتال اســتفاده می کننــد و این 53 هــزار نفــر ۱8۴ هزار برگ 
دیجیتــال صــادر کردند. البتــه برگ چــک اینجا حالــت مجازی 
اســت و در واقعیت دیگر برگ چکــی وجود نــدارد. ۱59 هزار فقره 
 از این چک ها در شــبکه بانکــی نقد شــده و 33۴ فقره برگشــت 

خورده است.
معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی دربــاره بانک هایی که چک 
الکترونیکــی را ارائه می دهند، گفــت: ۱۱ بانک چــک دیجیتال را 

عملیاتی کردنــد و چهار بانــک ملی، آینــده، مهر اقتصاد و ســپه 
هــم آزمون هایشــان را با موفقیــت به اتمــام رســاندند که همین 
روزها عملیاتــی خواهند کــرد و در اختیار مشــتریان شــان قرار 
خواهــد گرفت. دو بانــک مســکن و خاورمیانه هم در حــال نهایی 
 کردن آزمون ها هســتند که بــه بانک های دارنده چــک دیجیتال 

اضافه شوند.
محرمیان خاطرنشــان کرد: نکتــه ای که وجود دارد اینکه کســانی 
که چــک دیجیتال دریافــت می کنند بایــد بتواننــد آن را در همه 
بانک ها نقــد کنند. بنابرایــن بانک ها دو کار را انجــام می دهند؛ اول 
اینکه در حــوزه فضای مجــازی و محصولاتی ماننــد موبایل بانک و 
اینترنت کلیه بانک ها بایــد بتوانند چک دیجیتال ســایر بانک ها را 
 نقد کنند و از این رو این پشــتیبانی به تدریــج در بانک های مختلف 

اضافه می شود.
وی ادامه داد: مورد دوم در فضای فیزیکی و شــعب اســت. در حال 
حاضر تعداد زیادی از مردم با فرهنگ چک دیجیتال آشــنا نیستند. 
اگر فردی می خواهد چک دیجیتال بدهد، شخص گیرنده باید بتواند 
در شعبه بانک خودش بتواند چک را به حسابش بخواباند و اصطلاحا 
نقد کند. اگر بانک نتواند این چک دیجیتال را پشتیبانی کند، مانعی 
 برای فراگیر شدن استفاده از چک دیجیتال ایجاد می شود و این روند 

را کند می کند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی خاطرنشان کرد: از مهر ماه سال 

گذشته بخشنامه هایی را به بانک ها صادر کردیم و فرآیندهای اینکه 
چگونه می توانند چک دیجیتال و بدون کاغذ را که بتوانند چک ها را 
داخل شعبه نقد کنند، به شعبه ها ابلاغ کردیم. برخی بانک ها به لحاظ 
فنی اعلام آمادگی کرده و برخی بانک ها با تاخیر این کار را انجام دادند 
و به لحاظ فنی این امکان در بانک ها فراهم اســت. البته از همان ابتدا 
هم راه حلی که با همان ســامانه ها بتوانند این چک ها را نقد کنند، به 

بانک ها اعلام کردیم.
محرمیان با بیــان اینکه در ایــن ماه ها بخشــنامه های متعددی به 
بانک ها ابلاغ شــده است، گفت: 2۰ آذر امســال بانک ها به همایشی 
دعوت شــدند و در جریــان جزییات قــرار گرفتند. اکنــون دیگر 
بانک ها بهانه ای بــرای اینکه این ســرویس در شعبه هایشــان ارائه 
 نشــود، ندارند و همــه بانک ها تجهیز شــدند و می تواننــد این کار 

را انجام دهند.
وی ادامه داد: از مســئولان بانکی می خواهیم در اسرع وقت موارد را 
عملیاتی کرده و بخشــنامه های داخل بانک و یــادآور را صادر کرده، 
جلسه های آموزشــی مربوطه را برای کارکنان شــعب برگزار کنند. 
کلیه شــعب بانک ها باید چک دیجیتــال را بپذیرنــد و فرآیندها به 
همه بانک ها اعلام شــده و از این پــس اگر به بانکــی برخورد کنیم 
که ایــن ســرویس را پشــتبیانی نکنــد، مجبوریــم وارد اقدامات 
 انضباطی شــویم. ازایــن رو امیدوارم ظــرف چنــد روز آینده این

 اتفاق بیفتد.

مصرف روزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین اشتغال غیرقانونی ۳میلیون اتباع خارجی 

۵۳ هزار نفر از چک دیجیتال استفاده می کنند
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رئیس اتاق اصناف کشاورزی از افزایش ۱۵ درصدی تولید برنج نسبت 
به سال قبل خبر داد و گفت: با افزایش عملکرد بدون بالابردن سطح 

زیرکشت امکان خودکفایی وجود دارد.
قاسم پیشه ور رئیس اتاق اصناف کشــاورزی از افزایش ۱۰ تا ۱۵ 
درصدی تولید برنج نسبت به ســال قبل خبر داد و گفت: بنابر آمار 
امســال تولید برنج به ۲ میلیون و ۲۵۰ تا ۲ میلیون و ۳۰۰ هزارتن 
رسیده است. به گفته او، با توجه به آنکه کشاورزان برمبنای دلار آزاد 

تولید می کنند، از این رو امکان رقابت با برنج خارجی را ندارند. 
پیشه ور با بیان اینکه پتانسیل خودکفابی برنج در استان های شمالی 
وجود دارد، افزود: تولیدکننده داخــل موظف به تامین برنج داخل 
است که در صورت حمایت از تولید، تضمین تامین نیاز را می دهد، اما 

متاسفانه حمایت به سمت واردات است که آسیب جدی به تولید می 
زند. درحالیکه با تزریق یارانه به تولید داخل به جای واردات، سیاست 

خودکفایی محقق می شود.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی ادامه داد: بنابر آمار تولید داخل و سرانه 
مصرف، حداکثر نیاز کشور با احتساب ذخایر استراتژیک ۵۰۰ تا ۷۰۰ 
هزارتن است که براین اساس باید جلوی واردات بی رویه گرفته شود. 
کمااینکه به ســبب ماندن محصول روی دست کشاورزان و انبارها، 
معادن اول رئیــس جمهور اعلام کردند تا یک گرم برنج در دســت 

کشاورزان است، واردات ممنوع شود.
به گفته او، با توزیع بذر مناسب در بین کشاورزان و افزایس عملکرد 
در واحد سطح تا ۴ تن در هکتار، امکان رسیدن به خودکفایی بدون 

افزایش سطح زیرکشــت وجود دارد. پیشــه ور قیمت تمام شده 
هرکیلو ارقام محلی را ۸۰ هزارتومان اعلام کرد و افزود: براین اساس 
هرکیلو محصول با نرخ ۹۰ تا ۱۰۰ هزارتومان باید بدســت مصرف 
کننده برسد و عرضه با نرخ های بالاتر گرانفروشی است. همچنین 
درصورت واردات برنج خارجی بــا ارز آزاد، قیمت آن با برنج داخلی 

برابری می کند .
رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: با توجه به آنکه برنج تولید سال 
گذشته و امسال در انبارهاســت، از این رو بازرگانی دولتی براساس 
نرخ تضمینی باید خرید حمایتی کند. اما سال گذشته بواسطه آنکه 
قیمت تمام شده برنج ۸۰ هزارتومان بود و دولت قصد خرید با نرخ ۶۵ 

هزارتومان را داشت، عملا خرید حمایتی انجام نشد.

تولید برنج ۱۵ درصد افزایش یافت
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کیانوش گــودرزی، رئیس اتحادیه مشــاوران 
املاک تهران در بررســی تاثیر نوسات ارزی بر 
قیمت مسکن گفت: اکثرا به اشتباه اعتقاد دارند 
که بهتر است نسبت به انجام معاملات مسکن در 
ماه های پایانی سال دست نگه دارند زیرا امکان 
دارد قیمت ها در سال آینده تغییر کند. نظر من 
بر این است که قیمت ها در روزهای پایانی سال 
تغییری نخواهد داشت و قرار نیست اتفاق خاصی 

رخ دهد.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران در خصوص 
میزان معاملات مسکن در آذر ماه ۱۴۰۲، توضیح 
داد: میزان معاملات مسکن اخیرا کاهشی بوده 
است. بازخوردی که ما از مشاوران املاک داشته 
ایم، بیانگر این اســت که معاملات نســبت به 

ماه های گذشته به شدت کاهش یافته است.
وی در رابطه با وضعیت بازار مســکن در دو ماه 
پایانی ســال گفت: سال گذشــته در بهمن ماه 
شــاهد افزایش ناگهانی قیمت مســکن بودیم. 
معمولا بــه دلیل ماه رمضــان و ماه های بهمن، 
اسفند و فروردین و به این علت که مردم در انتظار 
این هســتند که وضعیت مسکن در سال جدید 
را بررســی کنند، با یک رکودی مواجه هستیم 
و این موضوع طبیعی است. هرچند برخی افراد 
بر این باورند کــه قیمت ها در روزهــای پایانی 
سال می بایست افزایشی باشــد، اما طبق روال 
گذشته در ماه های پایانی ســال، رکود در بازار 
مسکن پابرجا است. در واقع یک جو روانی اشتباه 
و غلط در جامعه وجود دارد کــه همه در انتظار 

این هستند که در سال آینده احتمالا قیمت ها 
افزایشی است.

گودرزی در مورد تاثیر نوســانات قیمت دلار بر 
بازار مســکن، بیان کرد: قیمت مســکن شامل 
تعداد بســیاری از مولفه هــا از جمله نهاده های 
مســکن، قیمت زمین، قیمت جواز ســاخت، 
هزینه های مراحــل اداری و همینطور بازار های 
موازی مانند طلا و ارز اســت. همچنین شرایط 
اجتماعی مانند وقوع یک بحران در کشور نیز بر 
بازار مسکن و میزان معاملات تاثیرگذار خواهد 
 بود. در واقع عوامل روانی جامعه بر بازار مسکن 

موثر است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران در پاسخ به 
سوالی مبنی بر زمان مناسب برای سرمایه گذاری 
در حوزه مسکن گفت: شرایط برای سرمایه گذاری 
در بخش مسکن همیشه و در همه مواقع حتی 
در دوران رکود بازار مســکن هم مطلوب است. 
متاسفانه شــرایط اقتصادی کشــور به گونه ای 
اســت که مردم در بازار مســکن هم به دنبال 
سرمایه گذاری هستند اما نگاه ما مشاوران املاک 
به مسکن به عنوان سرمایه نیست بلکه به مسکن 
به عنوان ســرپناه نگاه می کنیم. در صورتی که 
کسانی که به منظور سرمایه گذاری و کسب سود 
ملکی را خریداری کرده و در زمان افزایش قیمت، 
اقدام به فــروش آن می کنــد، در واقع خود آن 
اشخاص در حال ایجاد تورم هستند. به این معنا 
که ورود به بازار سوداگری را سرمایه گذاری تلقی 

می کنند که مسئله اشتباهی است.

محمدرضا فرجی تهرانی، نایب رئیس اتاق اصناف 
و رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران می گوید: 
»گرانی لپ تاپ و موبایل باعث شده است میزان 
سرقت این کالاها نیز بیشتر شــود.« این روزها 
قیمت دســتگاه های دیجیتال از جمله لپ  تاپ 
و موبایل افزایش داشته است. یکی از دلایل این 
رشد قیمت می تواند روند صعودی نرخ ارز باشد 
اما وضع قوانین جدید در ثبت سفارش این اقلام 

نیز در گرانی آنها بی تاثیر نیست.
افزایش قیمت لپ وتاپ موبایل، در وهله نخست 
کاهش قــدرت خرید مردم را به دنبال داشــته 
است و حالا مصرف کنندگان برای خرید این کالا 
به سراغ خرید اقســاطی یا تهیه کالای استوک 
رفته اند؛ اما بعد دیگر ماجرا نیــز روند صعودی 
آمار سرقت این کالاهاست که نارضایتی و نگرانی 

مردم را در پی داشته.
رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران درباره افزایش 
سرقت لپ  تاپ و گوشــی های تلفن همراه این 
موضوع را نوعی اثر پنهــان افزایش قیمت این 
کالاها می دانــد و می گوید: »ســرقت موبایل و 
لپ تاپ اتفاق جدیدی نیســت و از گذشته هم 
وجود داشته است. اما گرانی این کالاها موجب 
شده سرقت آنها نسبت به گذشته روند صعودی 
پیدا کند. به گفته او قیمت لپ تاپ نه تنها برای 

مدل های نو بلکه در مورد محصولات استوک نیز 
افزایش شــدیدی را تجربه کرده است و سرقت 
این کالا هم مانند موبایل به دلیل گرانی افزایش 
یافته؛ در حالی ردیابی آن نیز پس از سرقت کار 

ساده ای نیست و زمان بر است.
نایب رئیس اتاق اصناف تهــران به مردم توصیه 
کرد: همه باید از اطلاعات خود نسخه پشتیبان 
تهیه کنند تــا حداقل در صورت بــروز چنین 
اتفاقــات تلخی اطلاعــات آن ها از بیــن نرود. 
همچنین مردم کارتن دستگاه خود را نگه دارند 
تا با ارائه اطلاعاتی مانند سریال دستگاه و دیگر 
مشخصات بتوانند سرقت دستگاه خود را ردیابی 
کنند. فرجی تهرانی همچنین به افزایش سرقت 
گوشی های آیفون هم اشاره کرد و گفت: در مدت 
اخیر سرقت انواع مدل های گوشی آیفون نیز زیاد 
شده و بهتر اســت مردم در مراکز شلوغ مراقب 

وسایل دیجیتالی و گران قیمت خود باشند.
نایب رئیس اتاق اصناف تهران بیان کرد: »مدتی 
است که در میان گوشــی ها به ویژه سرقت دو 
مدل آیفون ۱۴ و ۱۵ افزایش یافته است در حالی 
که این مدل ها به دلیل رجیســتر نشدن جایی 
ثبت نشــده اند و چنانچه دزدیده شوند، مکانی 
برای اســتعلام و پیگیری این وسایل دیجیتال 

وجود ندارد.«

مدیرعامل شرکت توانیر گفت: ســالانه افزایش ۵ درصدی تقاضای 
برق رقم می خورد و ۳۵۰۰ مگاوات به مصرف لحظه ای کشور اضافه 
می شود. مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل شرکت توانیر گفت: 
چالش های ما در حوزه انتقال و توزیع سخت تر از قبل خواهد بود و در 

کنترل به جهت عدم تمرکز باید پیش برویم.
او در خصوص وضعیت کنونی صنعت برق اظهار کرد: رشــد مصرف 
۴.۵ تا ۵ درصدی داریم و این در حالی است که این رقم در کشور های 
پیشرفته حدود ۱ درصد است. در این کشور ها نیاز بخش صنایع از 

بحث کشوری جدا شده است.

او افزود: این افزایش نیاز ۵ درصدی تقاضای بیش از ۳۵۰۰ مگاواتی 
به مجموع تقاضای برق در کشور اضافه می کند که برای تامین این 
میزان از تقاضا باید ۵ هزار مگاوات ظرفیــت منصوبه نیروگاه ایجاد 
شود و با احتساب هزینه های شبکه توزیع سالانه ۵ میلیارد دلار باید 
هزینه شود. علاوه بر این یک ناترازی داریم که چیزی بین ۷ تا ۸ هزار 

میلیارد تومان نیاز است.
مدیرعامل شــرکت توانیر ادامه داد: این میزان از ســرمایه گذاری 
برای دولت مقدور نیســت و ریل گذاری ها بر این اصل که سرمایه 
گذاری زیادی در حوزه تولید انجام شــود نیســت. ۸۲۶۰ مگاوات 

ظرفیــت نیروگاهی جدید از ابتــدای دولت وارد مدار شــده که یا 
 نیروگاه جدید احداث شــده و یا توان واحد هــای موجود افزایش

یافته است.
او افزود: می توانیم بگوییم که کمبود برق نداریم، اما همزمان شدن 
مصارف باعث خواهد شد که در ســاعاتی پاسخگوی تقاضای بالای 
برق نباشیم. در تابستان گذشــته ۱۵۰۰ مگاوات صرفه جویی را در 
دوره اوج مصرف داشتیم که باید به دنبال اثربخش تر کردن آن باشیم. 
حوزه تأمین برق صنایع نیز در زمستان ۱۷.۶ درصد رشد داشته که 

رقم قابل توجهی است.

مرکز آمار گزارش داد: عرضه گوشــت انواع طیور در کشتارگاه های 
رســمی کشــور در آذر ۱۴۰۲ به ۱۸۴٬۸۹۲ تن رسید که ۷ درصد 
در مقایسه با سال گذشــته کاهش دارد .مرکز آمار ایران نتایج طرح 
آمارگیری کشتار طیور کشتارگاه های رسمی کشور در ماه آذر سال 

جاری را منتشر کرد.
بر اساس نتایج این طرح، وزن گوشت عرضه شده انواع طیور کشتار 
شده در کشتارگاه های رسمی کشور در آذر ۱۴۰۲ جمعاً ۱۸۴٬۸۹۲ 
تن گزارش شده، که سهم گوشت  مرغ بیش از سایر انواع طیور بوده 

است.
بر اســاس نتایج این آمارگیری، گوشــت مرغ بــا ۱۸۰٬۱۰۶ تن، 
۹۷,۴ درصــد از وزن کل گوشــت طیــور عرضه شــده را بــه 
خود اختصاص داده اســت. گوشــت بوقلمــون بــا ۱٬۹۴۳ تن و 
ســایر انواع طیور با ۲٬۸۴۳ تــن، به ترتیب ۱ درصــد و ۱.۶ درصد 
 از وزن کل گوشــت طیــور عرضه شــده را بــه خــود اختصاص 
داده اند. مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در آذر ۱۴۰۲ 
با ماه مشابه سال ۱۴۰۱ نشان دهنده کاهش ۷  درصدی مقدار عرضه 

گوشت انواع طیور در کشتارگاه های رسمی کشور است. مقدار عرضه 
گوشت طیور در آذر ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال قبل برای مرغ ۸ 
درصد و برای شترمرغ ۵۲ درصد کاهش، و برای بوقلمون ۴۹ درصد، 
برای بلدرچین ۳۸ درصد، و برای سایر انواع طیور ۸۰  درصد افزایش 

داشته است.
همچنین نتایج حاصل از این طرح آمارگیری نشان می دهد که مقدار 
عرضه گوشت طیور در کشــتارگاه های رسمی کشور در آذر ۱۴۰۲ 

نسبت به ماه قبل )آبان( در حدود  ۴ درصد کاهش داشته است.

بر اساس آمار شرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران، 
عملکرد فرودگاهها در جابجایی بار و مسافر طی ۸ ماه 
امسال در مقایسه با مدت مشــابه سال قبل کاهش 

یافته است.
بررسی آمار منتشر شده شرکت فرودگاهها و ناوبری 
هوایی ایران نشان می دهد کل پروازهای تحت مالکیت 
این شرکت در بازه زمانی اول فروردین امسال تا پایان 
آبان ماه در مقایسه با مدت مشابه سال قبل در نشست 
و برخاست هواپیما و اعزام و پذیرش مسافر به ترتیب 

رشد منفی ۱ و ۲ درصدی را داشت است.
همچنین در بخش پروازهای داخلی در فرودگاه های 
تحت مالکیت شرکت فرودگاهها در سه بخش نشست 

و برخاست، جابجایی مسافر و جابجایی بار به ترتیب ۳ 
درصد، ۳ و ۱ درصد کاهش یافته است.

طی ۸ ماه امسال پروازهای بین المللی در فرودگاه های 
تحت مالکیت شرکت فرودگاه در جابجایی مسافر و 
بار به ترتیب ۸ و ۷ درصد رشد داشته است. در بخش 
تاخیرات پــروازی هواپیمایی طوس ایــر و وارش به 

ترتیب با ۱۰۰ و ۴۵ درصد در صدر قرار گرفته اند.
در آبان ماه امســال میزان تاخیر پروازهای خروجی 
تاخیردار ۳۰ دقیقه و بیشتر ۲۸۴ هزار و ۴۴۱ دقیقه 
بوده است. شرکت های یزد ایر و آساجت نیز به ترتیل 
با ۳ و ۵ درصد کمترین تاخیر را در دومین ماه پاییز به 

خود اختصاص داده اند.

متخصصان یک شرکت دانش بنیان موفق به بومی 
دستگاه تصفیه کننده گاز آرگون شــده اند که با به 
حداقل رساندن ناخالصی های گاز موجود در کپسول 

از آسیب به دستگاه های آنالیز پیشگیری می کند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، تصفیه کننده گاز آرگون به همت 
متخصصان شرکت کنترل سیستم ابزار نوین تولید 
شده است. این شرکت در زمینه تجهیزات آزمایشگاهی 
صنعتی و سیستم های جانبی همکاری گسترده ای 
با صنایع کشور از جمله سیمان، ریخته گری، فولاد 
و... مراکز علمی و تحقیقاتی و دانشــگاهی دارد. این 
شرکت علاوه بر ارائه و فروش بهترین دستگاه های 

آزمایشگاهی از معتبرترین برندهای جهانی توانسته با 
ارائه خدمات پس از فروش، نصب و راه اندازی، تأمین 
قطعات یدکی و آموزش های مقدماتی و پیشرفته گام 

مؤثری در جهت رفع نیازهای صنعتی بردارد.
به گفته سلامی، نصب یک عدد فیلتر گاز آرگون در 
خط بین کپسول گاز و دســتگاه آزمایشگاهی این 
اطمینان را ایجاد می کند که ناخالصی های گاز موجود 
در کپسول به حداقل برسد. کل ناخالصی ها به کمتر 
از ۱VPM می رسد فیلتر گاز آرگون شامل سه تیوپ 
جهت جذب ناخالصی های موجود در کپسول است 
که بر اساس نیاز و کاربرد فیلتر گاز قابلیت نصب یک 

یا هر سه تیوپ جاذب ناخالصی ها امکان پذیر است.

به گفته ســازمان هواپیمایی کشوری، با وجود 
اینکه رای دیوان عدالت اداری مصوبه ستاد تنظیم 
بازار برای قیمت گذاری بلیــت هواپیما را باطل 
کرده بود، اما به خواسته وزارت راه و شهرسازی 
اجــرای این رای متوقف شــده و شــرکت های 
هواپیمایی مجاز به افزایش نــرخ بلیت هواپیما 

نیستند. 
به گزارش ایسنا، در روزهای گذشته، خبر افزایش 
قیمت بلیت هواپیما از سوی برخی از شرکت های 
هواپیمایی منتشر شــد. اینطور که آنها عنوان 
کردند، این اقــدام به دنبــال رای دیوان عدالت 
اداری مبنی بر آزادســازی نرخ بلیــت هواپیما 
صورت گرفته بود. این در حالی است که قیمت 
بلیت هواپیما امسال یک بار در خردادماه افزایش 
یافته بود، اما ایرلاین ها از این میزان افزایش ۲۹ 

درصدی ابراز نارضایتی کرده بودند.
به دنبال افزایش قیمت بلیت از سوی ایرلاین ها، 
روز جمعه، یک گشت بازرسی مشترک با حضور 
نمایندگان وزارت راه و شهرسازی، پلیس امنیت 
اقتصادی و سازمان تعزیرات حکومتی از فرودگاه 
مهرآباد انجام شده و ۹ شرکت متخلف در فروش 
بلیت شناسایی و به سازمان تعزیرات حکومتی 
معرفی شــدند، همچنین دفتــر دو ایرلاین هم 

پلمب شد.
در این خصوص ســخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشــوری در خصــوص نــرخ بلیــت هواپیما 
توضیحاتی ارائه کــرد. جعفر یازرلــو گفت: در 
تیرماه ۱۴۰۰ و با اعمال محدودیت ۶۰ درصدی 
صندلی پروازها در زمان شــیوع بیماری کرونا، 
نرخ بلیت نسبت به نرخنامه ۱۳۹۹، ۴۰ درصد 
افزایش یافت. متعاقبا در آذرماه ۱۴۰۰ و با رفع 
محدودیت فاصله گــذاری اجتماعی در پروازها، 
شــورای عالی هواپیمایی کشوری شرکت های 
هواپیمایی را به کاهش نرخ ها به میزان ۱۵ درصد 

موظف کرد.
وی اظهار کــرد: در دی مــاه ۱۴۰۰ همزمان با 

اجرایی شــدن قانون مالیات بر ارزش افزوده در 
صنعت حمل ونقل هوایی نرخ بلیت در مسیرهای 
داخلی چهار درصد افزایش یافت. پس از گذشت 
قریب به دو سال از تصویب افزایش ۳۰ درصدی 
نرخ ها توسط شــورای عالی هواپیمایی کشوری 
در تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۳ براســاس مصوبه ســتاد 
تنظیم بــازار نــرخ تمامی مســیرهای داخلی 
براســاس جدول بهای کامل بلیــت هواپیما در 
 هر یک از مسیرهای داخلی به میزان ۲۹ درصد

 افزایش یافت.
ســخنگوی ســازمان هواپیمایــی کشــوری 
خاطرنشــان کرد: براســاس آخرین اقدامات به 
عمل آمده از ســوی شــرکت های هواپیمایی و 
طرح دعــوا در دیوان، دیوان عدالــت اداری، به 
ابطال مصوبه ســتاد تنظیم بازار اقدام کرد که 
براســاس آن مقرر شده اســت »حمل ونقل بار 
و مســافر هوایی مشــمول قیمت گذاری بوده و 
 افزایش قیمت آن منوط به هماهنگی با ســتاد

 مزبور است«.
یازرلو ادامــه داد: متعاقب رای صــادره هیات 
عمومــی دیــوان عدالــت اداری، وزارت راه 
وشهرسازی به عنوان دستگاه ذی ربط درخواست 
اعمال ماده ۹۱ دیوان عدالــت اداری به منظور 
رسیدگی مجدد کرد که به اســتناد آن، رئیس 
دیوان در نامه ای به وزارت راه و شهرسازی نسبت 
به موقوف الاجرا شدن رای مکاتبه کرد که مراتب 
توسط سازمان هواپیمایی جهت آگاهی و اقدام 
شرکت های هواپیمایی ابلاغ شد و شرکت ها مجاز 

به افزایش نرخ بلیت هواپیما نیستند.
وی با بیان اینکه ســازمان هواپیمایی کشوری 
به عنــوان نماینده دولت در صنعــت هوانوردی 
غیرنظامی متولی ایمنی پروازهاست، افزود: این 
سازمان خود را مکلف به تکالیف و مسئولیت هایی 
که قانون گذار برعهده او نهاده است می داند و هر 
تصمیمی که در فرآیند قانونی کشور ابلاغ شود 

موظف به اجرا خواهد بود.

یک عضو کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: 
با مصوبه کمیسیون تلفیق، 
مالیات واحدهای تولیدی 
در سال آینده از ۲۵ درصد 

به ۱۸ درصد کاهش پیدا می کند.
حســینعلی حاجی دلیگانی با اشــاره به جلســه 
کمیســیون تلفیــق ۱۴۰۳ گفــت: بــا مصوبه 
کمیســیون تلفیق، ۸۰۰۰ میلیــارد تومان برای 
بهینه سازی سامانه های سوخت همچون بخاری، 
خــودرو و سیســتم های گــرم کننده در ســال 
آینده هزینه می شــود. وی ادامــه داد: همچنین 
مســتمری مددجویان بهزیســتی و کمیته امداد 
۳۰ درصد اضافه می شــود. این عضو کمیســیون 
تلفیق بیان کــرد: مالیات واحدهــای تولیدی در 

 ســال آینــده از ۲۵ درصد بــه ۱۸ درصد کاهش 
پیدا می کند.

حاجی دلیگانــی اضافه کرد: کمیســیون تلفیق 
مصوب کرد که به میزان ۱۰ همت اسناد خزانه در 
داخل دولت بین دستگاه های دولتی و بانک مرکزی 
به عنوان تهاتــر بدهی و طلبکاری مبادله شــود. 
همچنین مقرر شــد وام های بخش کشاورزی یک 

سال امهال شود.
وی گفت: کمیسیون تلفیق تصویب کرد که سرمایه 
بانک های سپه، ملی، توسعه تعاون و مسکن ۱۰۰ 
همت اضافه شود تا تسهیلات برای بخش مسکن وام 
داده شود. این نماینده مجلس در پایان گفت: تعرفه 
واردات خودروهای برقی و هیبریدی به نیم درصد 
کاهش پیدا کرد. آب، برق و گاز مصرفی مدارس نیز 

در صورت رعایت الگوی مصرف رایگان می شود.
شــفافیت در نظام مالیاتی و فعالیت های اقتصادی 
آثار بســیار مهمــی از جملــه هوشمندســازی 

نظام مالیاتــی، جلوگیری از فــرار مالیاتی، حذف 
تشــخیص مالیات علی الــرأس، پرداخت مالیات 
منطبق بــا درآمد و بــا رویکرد برابــر و همچنین 
 تکریــم مؤدیان مالیاتــی و افزایــش رضایت آنها

 را به دنبال دارد.
اصلاح نظــام مالیاتی به معنــای جلوگیری از هر 
گونه فرار مالیاتی است. اگر این موضوع به درستی 
محقق شــود، قطع به  یقین دولــت دیگر دغدغه 
تأمین منابع درآمدی بودجه را نخواهد داشت. بلکه 
مازاد درآمدی را می تواند به حمایت از نیازمندان و 
فقرا و توزیع بهتر ثروت در جامعه اختصاص دهد. 
متأسفانه نظام مالیاتی ســنتی را دارا هستیم که 
شرایط نامناســبی را نیز رقم زده است. به طورکل 
کسری بودجه صرف نظر از میزان مالیاتی که اخذ 
می شــود، با افزایش میــزان مالیات ترمیم خواهد 
شــد و دیگر نیاز به فروش یک قطره از نفت و یک 

مترمکعب گاز کشور نخواهد بود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مالیات واحدهای تولیدی در سال آینده کاهش پیدا می کند

توسعه صنایع با معافیت های مالیاتی 

سالانه تا ۵ درصد رشد مصرف برق داریم

مرکز آمار: عرضه مرغ در آذر ۸ درصد کم شد

حذف ناخالصی های گاز آرگون با تصفیه کننده ایران ساختتاخیر ۲۸۴ هزار دقیقه ای پروازها در آبان

ایرلاین ها اجازه افزایش قیمت بلیت هواپیما را ندارند

تهدید نوسان نرخ دلار بر قیمت ملک

افزایش قیمت مدل های نو و استوک لپ تاپ

ضرورت تحقق عدالت مالیاتی 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

عدالت مالیاتــی حاصل یک نظــام مالیاتی 
مطلوب و کارآمــد بــوده و از پیش نیازهای 
اساســی برای رســیدن به این دســتاورد 
ملی، ایجاد شــفافیت اقتصــادی در جامعه 
است. رقم فرار مالیاتی در کشــور بسیار بالا 
اســت. در همین راســتا نیاز به یک سامانه 
یکپارچــه مالیاتــی در کشــور احســاس 
می شــد که ســال گذشــته تحــت عنوان 
 مودیان کار خود را در دســتگاه اجرایی آغاز 

کرد.
بنابراین شفاف ســازی مبــادلات اقتصادی 
مهم ترین مزیت ســامانه مودیــان مالیاتی 
اســت. در ایــن صــورت مــا دیگر شــاهد 
این مســئله نخواهیــم بود که یــک کالای 
قاچــاق بدون پرداخــت مالیــات و نابرابر با 
تولیدکننــده ای کــه هزینه هــای مربوطه 
را پرداخــت کــرده، رقابت کند؛ شــفافیت 
در مبــادلات اقتصادی و کاهش چشــمگیر 
فرار مالیاتی بــه خصوص مشــاغل خاص، 
 ره آورد اصلی اجرای کامل ســامانه مودیان

 است.
بودجه ۱۴۰۳ نشــان دهنده آن اســت که 
آرزو های همه دولت ها یعنی کاهش وابستگی 
به درآمد های نفتی محقق شــده اســت. در 
این بودجــه پیش بینی شــده کــه فروش 
دارایی های دولت نیز کمتر شــده که این امر 
به منزله آن اســت که لایحه بودجه خوبی را 
دولت ســیزدهم تنظیم کــرده، چون برخی 
اقتصاددان غــرب زده به دنبــال خصوصی 
ســازی بیشــتر بودند. وقتی وظیفه تنظیم 
بازار برعهده دولت اســت طبیعتــا باید ابزار 
 درآمدی بیشــتر و متنوع تری وجود داشته

 باشد.
دولت سیزدهم و ســازمان امور مالیاتی هم 
اکنون رویکرد پسندیده ای را در نظر گرفته اند 
و آن مبارزه جدی با فراریــان مالیاتی بزرگ 
اســت بطوریکه می توان گفت بیشــتر فرار 
مالیاتی کشور در بخش غیرمولد اقتصاد کشور 
رخ می دهد، بخشــی که در سیطره دلالان و 

رانت خوران است.
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فناوری و 
اطلاعات

رشد ۱۴۰ درصدی ارائه خدمات صادراتی به دانش بنیان ها 
شرکت های دانش بنیان امسال ۱۴۰ درصد بیشتر از سال گذشته از خدمات توسعه صادرات 
مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری بهره مند شدند. براساس گزارش رصدخانه صادرات دانش بنیان معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری این خدمات از طریق کریدور صادرات در 

اختیار شرکت ها قرار گرفته است.
با ارائه خدمات توسعه صادرات به هزار شرکت، میزان صادرات دانش بنیان نیمه اول سال 
۱۴۰۲، نسبت به میانگین چهار سال قبل، رشد ۱۳۲درصدی را نشان می دهد که یک 
جهش صادراتی محسوب می شود. خدمات توسعه بازار بین الملل شرکت ها شامل برگزاری 
پاویون در نمایشگاه های بین المللی، اعزام هیات های تجاری و فناوری به کشورهای هدف 
صادراتی، پذیرش هیات تجاری متشکل از تجار و بازرگانان دیگر کشورها، برگزاری بوت 

کمپ های آموزش صادرات و ارزیابی آمادگی صادراتی است.

تولید کمپرسورهای صنایع فولاد به همت دانش بنیان ها
یک شرکت دانش بنیان  با وجود تحریم ها علیه ایران که مانع از تامین کمپرسورها و قطعات 
صنعتی آن از کشورهای آمریکا، ژاپن و آلمان شده بود، موفق به تولید این محصول و تامین 
قطعات مورد نیاز صنعت فولاد در این حوزه شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، حمیدرضا آستانه مدیرعامل شرکت پیشگامان صنایع آسیا 
در خصوص محصولات تولیدی این شرکت و کاربرد آنها گفت: فعالیت ما تولید کمپرسور 
لوکس تایپ و اسکروتایپ و همچنین قطعات کمپرسورهای صنعتی است که کاربرد اصلی 

آنها در صنعت فولاد برای واحدهای احیای مثبت است.
وی با تاکید بر اینکه نمونه های مشابه کمپرسورهای تولیدی این شرکت فقط در سه شرکت 
آلمانی، آمریکایی و ژاپنی تولید می شوند، تصریح کرد: سطح دانش فنی برای تولید این 
کمپرسورها بسیار بالا است و فناوری بسیار پیشرفته ای را می طلبد. اگرچه تحریم ها مانع 
تامین این تجهیزات توسط مشتریان ایرانی بود اما صنایع در کشور موفق شدند به فعالیت 
خود ادامه دهند و در حال حاضر تامین این قطعات توسط این شرکت در حال انجام است.

این فناور درباره حجم اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم این شرکت گفت: نزدیک به ۵۵ نفر 
به طور مستقیم زیر مجموعه این شرکت هستند و به طور غیرمستقیم نیز با توجه به فعالیت 
های برون سپاری شرکت و اینکه از خدمات خارج از مجموعه استفاده می کنیم، پیش بینی 
فعالیت حدود ۱۲۰ نفر را در مجموعه داریم. آستانه درخصوص وجه تمایز این مجموعه با 
سایر مجموعه های با فعالیت مشابه، افزود: تمرکز ما روی کیفیت تولید است تا شرایط تولید 
از نظر کیفی کاملا منطبق با استانداردهای تولیدات شرکت های خارجی باشد. تا به حال به 
راحتی توانسته ایم جایگزین تولیدات شرکت های خارجی باشیم و مشتریان ما نسبت به 
خدمات خارجی کاملا بی نیاز شدند. همچنین سطح کیفی تولید برای شرایطی که صنعت 
ما با آن درگیر است، قابل توجه است. وی در مورد میزان حمایت های معاونت علمی ریاست 
جمهوری اظهارداشت: واقعیت این است که تا به امروز از حمایت خاصی استفاده نکردیم و 
بزرگ ترین مشکل ما موضوع سرمایه گذاری است. با توجه به بازار امروز کشور باید سطح 
تولیدات خود را افزایش دهیم و برای اینکه بتوانیم مشتریان را از خدمات خارج از ایران بی نیاز 
کنیم، نیاز به سرمایه گذاری جدید داریم و بیشترین کمک به ما، انجام سرمایه گذاری است.

ثبت نام دریافت اینترنت رایگان تا پایان دی ماه ادامه دارد
طبق گفته وزیر ارتباطات برای دریافت بسته اینترنت هدیه دولت تا آخر دی ماه فرصت 

ثبت نام است و تاکنون ۳.۵ میلیون نفر برای دریافت این بسته اینترنت ثبت نام کرده اند.
با گذشت چندین سال از ثابت ماندن تعرفه های اینترنت، این تعرفه ها سه هفته قبل و با رعایت 
شرایطی از سوی رگولاتوری، حدود ۳۴ درصد افزایش پیدا کرد. به دنبال انجام این موضوع 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با ارسال پیامکی به تمامی شهروندان خبر از فعال سازی 
اینترنت رایگان را داد. اگرچه در پیامک ارسال شده زمان ثبت نام ۱۲ دی ماه اعلام شد اما در 
نهایت دو روز زودتر یعنی دهم ماه جاری گزینه ثبت نام اینترنت رایگان برای همه شهروندان از 
طریق مراجعه به سامانه پنجره ملی خدمات دولت هوشمند به آدرس my.gov.ir فعال شد.

نحوه دریافت بسته اینترنتی رایگان اهدایی از سوی دولت به این صورت است که در قدم اول 
کاربران باید از میان شماره های خود یک شماره را برای دریافت این اینترنت انتخاب کنند. 
در مرحله بعد باید وارد سایت پنجره ملی خدمات دولت هوشمند شوند، پس از وارد کردن 
شماره موبایل و احراز هویت وارد صفحه اصلی شوند، گزینه فعال سازی اینترنت رایگان را 
انتخاب و در مرحله آخر شماره تلفنی که می خواهند این اینترنت بر روی آن فعال شود را 
وارد و بر روی کلید تأیید کلیک کنند. بسته اینترنتی گفته شده شامل ۱۰ گیگابایت اینترنت 
داخلی )معادل ۵ گیگ اینترنت بین الملل( است و مردم فرصت دارند تا ۱۴ فروردین سال 
۱۴۰۳ از این هدیه استفاده کنند.   در همین رابطه اگرچه در همان روزهای ابتدایی حداکثر 
زمان دریافت بسته اینترنتی تا هفته سوم دی ماه اعلام شد اما هفته گذشته وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات جزئیات تازه ای در این زمینه اعلام کرد. عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیأت دولت در هفته گذشته گفت که برای دریافت 
بسته اینترنت هدیه دولت تا آخر ماه فرصت ثبت نام است. براساس اعلام وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، او همچنین در ادامه صحبت هایش به این موضوع اشاره کرد که تاکنون 

۳.۵ میلیون نفر برای دریافت بسته اینترنت هدیه دولت ثبت نام کرده اند.

چراغ سبز برای واردات اپل واچ اصلاحی
شرکت ماسیمو اعلام کرد که یک آژانس مجری قانون آمریکا، تشخیص داده است اپل 
می تواند از طراحی مجدد برای دور زدن ممنوعیت واردات مدل های جدیدتر اپل واچ که 
به دلیل اختلافات نقض امتیاز انحصاری متعلق به ماسیمو وضع شده است، استفاده کند.

ممنوعیت واردات که توسط کمیسیون تجارت بین المللی آمریکا )ITC( وضع شد، برای 
ساعت های هوشمند فعلی سری ۹ و اولترا ۲ اپل اعمال می شود و از ۲۶ دسامبر اجرایی 
شد. اما اپل دادگاه استیناف آمریکا را متقاعد کرد که این ممنوعیت را متوقف کند. روز بعد 
و از آن زمان، با اعتراض به حکم ممنوعیت واردات، فروش ساعت های هوشمند خود را از 

سر گرفته است.
اپل اعلام کرد طراحی مجدد پیشنهادی این شرکت، اجازه می دهد یافته هایی را که نشان 
می دهد این ساعت های هوشمند، امتیاز انحصاری فناوری اکسیژن سنج خون ماسیمو 
را نقض می کنند، دور بزند. اما اپل به طور عمومی این طراحی مجدد را که می تواند شامل 

به روزرسانی نرم افزار ساعت باشد، توضیح نداده است.
طبق اظهاراتی که شرکت  فناوری کنترل پزشکی ماسیمو روز دوشنبه نزد دادگاه استیناف 
تنظیم کرد، اپل به آژانس گمرک و حفاظت از مرزهای آمریکا اعلام کرده است ساعت های 
هوشمند بازطراحی شده این شرکت، قطعا قابلیت اکسیژن سنج خون را ندارند. اظهارات 
اپل نزد گمرک آمریکا و تصمیم این آژانس که روز جمعه صادر شد، به طور عمومی منتشر 

نشده است.
اپل اعلام کرد ساعت های سری ۹ و اولترا ۲ با قابلیت اکسیژن سنج خون، هنوز در دسترس 
هستند. شرکت آمریکایی ماسیمو که در ایروین، کالیفرنیا مستقر است، اپل را متهم کرده 
است پس از مذاکره پیرامون همکاری احتمالی، کارمندان این شرکت را به استخدام خود 
درآورده و فناوری اکسیژن سنج خون ماسیمو را برای استفاده در ساعت های هوشمند 

اپل، به سرقت برده است.
اپل قابلیت اکسیژن سنج خون را برای نخســتین بار در اپل واچ سری ۶ در سال ۲۰۲۰ 
گنجاند. ماسیمو در آن سال از اپل در کالیفرنیا، شکایت و ادعا کرد که اپل، اسرار تجاری 
مرتبط با فناوری اکسیژن سنج خون را به سرقت برده و امتیاز انحصاری متعلق به ماسیمو 

را نقض کرده است.
بر اساس گزارش رویترز، اپل هم در سال ۲۰۲۲ شکایت متقابلی از ماسیمو انجام داد و 
مدعی شده بود دستگاه پزشکی این شرکت، طراحی اپل واچ را برای دستگاه »دبلیو وان« 

خود دزدیده است.

اخبار

هیات بلندپایه ۱۶ نفره ای از 
روسا و اســاتید دانشگاه های 
پاکستان به ریاســت مشاور 
عالــی وزیر علوم آن کشــور 
از خانــه نــوآوری و فناوری 
ایران)آی هیت( بازدید کردند. به گزارش معاونت علمی 
ریاست جمهوری، هیات بلندپایه ۱۶ نفره ای از روسا و 
اساتید دانشگاه های پاکستان به ریاست مشاور عالی وزیر 
علوم آن کشور از خانه نوآوری و فناوری ایران)آی هیت( 

بازدید کردند.
در جریان این بازدید ک بر همکاری های علمی و فناورانه 
میان دو کشور تاکید شد. امیر حسین میر آبادی، رئیس 
مرکز تعاملات بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، ضمن خوشامدگویی به 
هیات پاکستانی، گفت: این دیدار را فرصتی می دانیم تا از 

رهگذر آن نقاط و مسائل مشترکان را پیدا کنیم.
وی ادامه داد: برای همکاری با کشــور پاکستان آماده 
هستیم. از پتانســیل ها و ظرفیت های موجود در این 
کشور مطلع هستیم و مشتاقیم روابط مان را با این کشور 

گسترش دهیم و طبیعتاً چون ما اینجا به نمایندگی از 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری میزبان شما هستیم، تمرکز ما بر حوزه های 
علمی و فناورانه و نوآورانه است. به گفته او، حوزه هایی 
همچون فنــاوری اطلاعات و ارتباطات، کشــاورزی و 

سلامت می تواند از زمینه های این همکاری باشد.
میرآبادی با بیان اینکه از رهگذر شرکت های دانش بنیان 
می توانید به تولیدات مــا در زمینه های مذکور متصل 
شوید، تصریح کرد: شــرکت های دانش بنیان به خوبی 
می توانند تولیدات و دستاوردهای ایران را در حوزه های 
مختلف به شما معرفی کنند. مختار احمد، مشاور عالی 
وزیر علوم پاکســتان هم با بیان اینکه این سفر دومین 
بازدید وی از کشور ایران است، خاطر نشان کرد: در سفر 
قبلی از پارک فناوری پردیس و دانشگاه بوعلی همدان 
بازدید کردم و با دستاوردهای دانشمندان و محققان این 
مراکز آشنا شدم اما در این سفر، به عنوان نماینده وزارت 
علوم حضور دارم و آماده ام تا نقطه نظراتمان را در حوزه 

علم و فناوری با شما به اشتراک بگذارم.
وی ادامه داد: ایران و پاکســتان مشکلات و چالش های 
مشابهی دارند و همین مسائل مشــترک می تواند ما را 
به هم پیوند زده و زمینه ساز همکاری های متقابل شود 
و علاقه مندیم تا در زمینه های علمی و فناورانه با کشور 

ایران همکاری و تعامل کنیم. مختار احمد با بیان اینکه 
تحریم ها باعث شده تا ایران در حوزه های علمی موفق 
تر عمل کند، پیشنهاد کرد که تبادل اساتید و دانشجو 
و مذاکره در خصوص پروژه های مشــترک می تواند از 
زمینه ها و گزینه های همکاری بین ایران و پاکســتان 
باشد و درخواست کرد که اولین هماهنگی ها در ایران 

صورت گیرد.

وی همچنین افزود: امیدواریم همانطور که ایران پاویون 
های ملی را در کشــورهای مختلف برگــزار می کند، 
پاکســتان را هم در برنامه برگزاری این پاویون ها قرار 
دهد. وی در پایان خاطرنشان کرد: با همکاری کشورهای 
منطقه همچون هند و بنگلادش می توانیم همکاری ها 
را گسترش دهیم و تنها به همکاری های دوجانبه محدود 

نباشیم .

شرکت های دانش بنیان دستاوردهای ایران را معرفی می کنند

افزایش همکاری های فناوری ایران و پاکستان
News kasbokar@gmail.com

پیش بینی های فیوچر مارکت اینسایت حاکی از رشد 
قوی بازار فناوری ۵G در جهان تا سال ۲۰۳۳ و رسیدن 
به ارزش ۹۹۴.۸ میلیارد دلار اســت. این در حالیست 
که ارزش این حوزه تا سال ۲۰۲۳ با رشد سالانه ۴۸.۳ 
درصد حدود ۱۹.۳ میلیارد دلار برآورد شــده اســت. 
یکی از جنبه های کلیدی که تقاضا برای فناوری ۵G را 
افزایش می دهد، ظرفیت آن برای ارائه خدمات جدید 
با اتصال فوق العــاده قابل اعتماد، در دســترس و کم 
تأخیر مانند کنترل از راه دور زیرساخت های کلیدی، 
خودروها و روش های پزشکی است که می تواند صنایع 

را متحول کند.

توســعه فناوری ها به طور قابل توجهــی به صنایع در 
به روزرســانی عملیــات فعلی و در نتیجه گســترش 
سودشــان در طــول ســال ها کمــک کرده اســت. 
بنابراین پیش بینی می شــود که گســترش مفاهیم 
و کاربــرد فناوری هایــی چــون اینترنــت اشــیاء و 
هوش مصنوعی، به رشــد بازارهــای جهانی مرتبط 
 با فناوری نســل پنجم ارتباطی در ســال های آینده 

کمک کند.
بر اساس گزارش اقتصاد موبایل انجمن GSM در سال 
۲۰۱۹، انتظار می رود تعداد اتصالات جهانی اینترنت 
اشیاء بین سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۵ چهار برابر شود و به 

۲۵ میلیارد برسد؛ همچنین درآمد حوزه اینترنت اشیاء 
نیز به به ۱.۲ تریلیون دلار برسد.

 ۵G با وجود اینکه در حوزه خدمات تلفن همراه، فناوری
تا سال ۲۰۲۵ تنها ۲۰ درصد ترکیب فنی شبکه های 
جهانی را به خود اختصاص خواهد داد اما به واســطه 
نقشی که در زمینه های حساس و ضروری مانند ارتقای 
امنیت عمومی با ارائه هشــدارهای اولیه درباره سیل 

دارد، سرعت رشد و توجه به آن بسیار زیاد خواهد بود.
از طرفی الزامات نظارتی، مالی و اداری از جمله موانع 
پیش پای توســعه این فناوری در جهان است؛ به این 
شکل که هزینه نصب بالای شبکه های سلولی کوچک 

و نبود امنیت برای سیستم های برق در فضای باز که در 
دوردست قرار دارند، ممکن است مانع رشد بازار فناوری 
۵G شود؛ با این حال در بازه زمانی مذکور، پیش بینی 
شده که آمریکا سهم قابل توجهی از بازار جهانی فناوری 
۵G را داشته باشد و انتظار می رود بازار این فناوری در 
آسیا و اقیانوســیه در طول دوره پیش بینی، به رهبری 

چین و ژاپن راهبری شود.
گفتنی اســت در این گزارش بازیگران کلیدی و اصلی 
توسعه فناوری ۵G هم اریکسون، دویچه تلکام، نوکیا، 
AT&T، هواوی، اورنج و چاینا موبایل نام برده شــده 

است.

شرکتی فناور در پارک علم و فناوری بین المللی سازمان 
پژوهش های علمــی و صنعتی ایران بــا بهره گیری از 
فناوری پلاسمای سرد، دستگاه های تصفیه کننده هوا 

تولید می کند.
به گزارش سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران، 
یک شــرکت فناور در پارک علم و فناوری بین المللی 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران با بهره گیری 
از فناوری پلاسمای سرد دســتگاه های تصفیه کننده 
هوا تولیــد می کند کــه کارآیی بالاتری نســبت به 

تصفیه کننده های متداول دارد.
در طول دوره های آلودگی هوا و حضور ذرات مختلف، 
ممکن است این طور به نظر برســد که تمیزترین هوا 
برای تنفس، هوای داخل خانه ها و فضاهای سرپوشیده 
است؛ ولی متأســفانه، این طور نیست. آلودگی هوا در 
خانه می تواند ۲ تا ۵ برابر بیشتر از آلودگی هوا در فضای 

باز باشد. به این علت که علاوه بر آلودگی های خارجی 
که وارد خانه های ما می شود،منابع آلودگی داخلی هم 
وجود دارد. این آلودگی ها شــامل گــرد و غبار، ذرات 
هوا، ویروس ها، باکتری هــا، موهای حیوانات خانگی و 
ترکیبات آلی موجود در شــوینده ها، فرش ها، پرده ها 

و غیره هستند.
شــما ممکن اســت از این آلودگی ها آگاه باشید و از 
فیلترها و تصفیه کننده های هوا اســتفاده کنید. با این 
حال لازم است بدانید که این فیلترها نمی توانند تمام 
آلودگی های هوا مانند ذرات بسیار کوچک، ویروس ها و 

باکتری ها را از بین ببرند.
شــرکت پویا فناوران یســان در پارک علم وفناوری 
بین المللی جمهوری اسلامی ایران مستقر در سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران توانســته اســت 
با اســتفاده از فناوری پلاسمای ســرد دستگاه های 

تصفیه و ضدعفونی کننده هوا تولید کند که می توانند 
اکثر آلاینده هــای موجود در فضای بســته را به طور 

چشمگیری کاهش دهند.
فناوری پلاسمای سرد به دلیل عملکرد در دمای پایین 
)حدود دمای اتاق( و ویژگی های منحصر به فرد خود، 
به عنوان یک فناوری پیشــرفته می تواند در تجهیزات 
صنایع مختلــف از جمله دســتگاه های تصفیه و ضد 
عفونی کننده هوا و لوازم خانگی )اسپلیت ها، یخچال، 
ماشین لباسشویی و ظرفشویی و... ( به کار گرفته شود. 
پلاسما به عنوان چهارمین حالت ماده شناخته می شود 
و مجموعه ای از یون هــا، الکترون هــا، ذرات خنثی، 
رادیکال ها و گونه های فعال است که که با اعمال تفاوت 

ولتاژ بین دو الکترود تولید می شوند.
پلاسمای ســرد یک فناوری ســبز و دوستدار محیط 
زیست است؛ از جمله ویژگی های این فناوری می توان 

به کاهش مصرف انــرژی، کاهش مصرف آب، افزایش 
بهــره وری، کاهش مصرف مواد شــیمیایی، کمک به 
حفظ سلامتی و حذف انواع آلودگی و بوهای نامطبوع 

اشاره کرد.
این شــرکت فناور با تکیه بر توان متخصصان داخلی 
در زمینه مدیریت و تجاری سازی تجهیزات پیشرفته 
مبتنی بر پلاسمای سرد به عنوان یکی از شرکت های 
دانش بنیان فعال در این حوزه شــناخته می شــود. 
دستگاه های تصفیه هوا تولید شده در این شرکت قادر 
به حذف طیف گسترده ای از آلاینده های هوا از جمله 

میکروارگانیسم ها، دود و ترکیبات آلی فرًار است.
گفتنــی اســت؛ محصــولات ایــن شــرکت دارای 
 ،)IMED(مجوزهــای تولیــد تجهیــزات پزشــکی
 گواهی نامه های نانــو تکنولــوژی و گواهینامه CE از 

اتحادیه اروپا هستند.

طبق اعلام رئیس مرکز ملی فضای مجازی برای فراهم 
کردن شــرایط لازم جهت افزایش مشارکت، مقدمات 
خوبی در لایه خدمات در حال فراهم شــدن اســت و 
برخی سکوها قرار اســت در حوزه اطلاع رسانی مانند 
معرفی حوزه و شعب اخذ رای و درراستای راحتی مردم 

در زمان برگزاری انتخابات، فعالیت کنند.
به گزارش ایســنا، دوازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی قرار است در تاریخ ۱۱ اسفندماه سال 
جاری برگزار شود و  وزارت کشور را موظف شده است 
تا در حداقل یک هشتم حوزه های دارای تعدد کرسی 

مجلس، انتخابات را به صورت کاملًا الکترونیکی برگزار 
کنند.

در این راستا سی و نهمین جلســه ستاد رسانه فضای 
مجازی کشور صبح امروز با حضور نمایندگان دستگاه 
های مختلف کشور و سید محمد امین آقامیری دبیر 
شورای عالی و رییس مرکز ملی فضای مجازی برگزار 

شد.
در این جلسه محسن اسلامی-سخنگوی ستاد انتخابات 
کشور- گزارشــی از آخرین روند بررسی صلاحیت ها 
در هیات های اجرایی و نتایج بررســی صلاحیت ها در 

هیات های نظارت ارایه و اعضای ســتاد رسانه درباره 
طرح اقدام رســانه ای این حوزه نقطــه نظرات خود را 

بیان کردند.
در ادامه نشســت، ســیدمحمد امین آقامیری- دبیر 
شورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی- با اشاره 
به این که جلسات متعددی تاکنون با موضوع انتخابات 
برگزار شــده و برنامه ریزی های خوبی جهت برگزاری 
هر چه پرشــورتر انتخابات صورت گرفته است، اظهار 
کرد: در راستای تاکید مکرر رهبر انقلاب برای فراهم 
کردن شرایط لازم جهت افزایش مشارکت خوشبختانه 

مقدمات خوبی در لایه خدمات در حال فراهم شــدن 
است و برخی سکوها قرار است در حوزه اطلاع رسانی 
همچون معرفی حوزه و شعب اخذ رای و مشخص کردن 
شــعب اخذ رای خلوت تر برای راحتی مردم در زمان 

برگزاری انتخابات، فعالیت کنند.
وی افزود: پیام رسان های داخلی آماده همکاری کامل 
جهت ارائه خدمات به مردم عزیز کشورمان هستند اما 
باید حوزه خدمات رسانی و تسهیلات را بیشتر توسعه 
داده و در حوزه پاســخ به شــبهات به صورت جدی تر 
رسانه ها و فعالان فضای مجاری ورود کنند و با دست 

محقق حوزه هوافضای دانشــگاه صنعتی امیرکبیر با 
اعلام اینکه تســت های آشکارسازی هواپیماجت ۷۲ 
نفره ایرانی تمام شده است، گفت: مرحله بعد تست نیرو 
اســت که طراحی هواپیما و نیروی وارد بر آن بررسی 

می شود.
نسترن رودکی دانشجوی ارشد هوافضا دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و عضو پروژه طراحی هواپیمای مســافربری 
جت ۷۲ نفره در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین 
وضعیت طراحی این هوایپما که به دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیر واگذار شــده اســت، گفت: در حال حاضر 
تست های آشکارســازی هواپیما تمام شده و در حال 
شروع تست های نیرویی هستیم. این تست ها همگی 
در آزمایشگاه دانای دانشکده هوافضای دانشگاه صنعتی 

امیرکبیر انجام شده است.

انجام آزمایش هــای آیرودینامیک بر روی 
هواپیمای ۷۲ نفره

عضو پــروژه طراحی هواپیمای مســافربری جت ۷۲ 
نفره درباره تست های آشکاسازی بیشتر توضیح داد و 

گفت: در تست های آشکارسازی با استفاده از روش های 
نویــن در تونل باد به آشکارســازی خطــوط جریان 
هوا حول هواپیمای جت ۷۲ نفره پرداخته می شــود. 
آشکارسازی جریان با به کارگیری مواد خاص و شرایط 
مشخصی انجام می شود و تست های آن از حساس ترین 
آزمایش های حوزه مهندســی هوافضا و آیرودینامیک 
است. بنابرین، مدل آشکارسازی باید کاملًا یکپارچه و 

سطحی صیقل داشته باشد.

آغاز تست های نیرویی
وی با اشاره به آغاز تست های نیرویی بر روی هواپیمای 
مسافربری جت ۷۲ نفره گفت: در تست های نیرویی با 
استفاده از دقیق ترین ابزارآلاتِ اندازه گیری، نیروهای 
وارد بر هواپیمای جت ۷۲ نفره در سرعت ها و شرایط 
پروازی مختلف اندازه گیری شده و مورد مطالعه قرار 
می گیرد تا طراحی هواپیما بررســی شده و اصلاحات 

لازم پیش از پرواز صورت گیرد.
دانشجوی ارشد هوافضا دانشگاه صنعتی امیرکبیر ضمن 
بیان این مطلب که »تست های تونل باد« کاملًا منطبق 

بر شــرایط پروازی هواپیما بوده و جریان هوا را دقیقاً 
شبیه سازی می کند، خاطرنشــان کرد: در تست های 
نیرویی تمام قطعات از هواپیما جدا شده و تأثیر هر کدام 

بر پرواز بررسی می شود.
رودکی در ادامه تاکید کرد که اگر تســت های نیرویی 
هواپیما به خوبی انجام شــود، این هواپیما وارد مرحله 
ســاخت می شــود و به مجموعه های دفاعــی واگذار 

می شود.

تونل باد دانا؛ مجهزترین تونل باد کشور در 
دانشگاه امیرکبیر

این محقق دانشگاه صنعتی امیرکبیر با اشاره به اینکه 
تونل باد مادون باز دانا، به عنــوان یکی از کامل ترین و 
مجهزترین تونل بادهای کشور از سال ۱۳۹۱ در خدمت 
جامعه صنعتی و علمی کشور بوده و در پروژه های بزرگ 
همکاری داشته است، گفت: این تونل باد در دانشکده 
مهندسی هوافضا دانشگاه صنعتی امیرکبیر دایر بوده و 
دارای کلیه ابزار آلات مورد نیاز تست های آیرودینامیکی 
مانند سنســورهای فشــار، بالانس نیرو، انواع سرعت 

ســنج های هات وایر، روش های آشکارســازی و انوع 
ستاپ های تست است.

کیفیت آیرودینامیکی و اعتبار ســنجی 
طراحی هواپیما بررسی شد

عضو پروژه طراحــی هواپیمای مســافربری جت ۷۲ 
نفره، هدف از تســت های تونل باد را بررســی کیفیت 
آیرودینامیکــی و اعتبار ســنجی طراحــی هواپیمای 
مسافربری در مقایسه با سایر محصولات هوانوردی عنوان 
کرد و گفت: این تونل باد دارای توانایی سرعت جریان هوا 
تا ۲۶۰ کیلومتر بر ساعت را با شدت اغتشاشات کمتر از 
۱/۰ درصد دارا است. به گزارش مهر، توسعه فناوری های 
کلیدی طراحی هواپیمای مســافربری جت، به عنوان 
بزرگترین طرح کلان ملی مصوب شــورای عالی علوم، 
تحقیقات و فناوری در سال ۹۱ به تصویب رسید. این طرح 
با همکاری دانشگاه های صنعتی امیرکبیر، علم و صنعت، 
دانشــگاه صنعتی اصفهان و صنعتی شریف با حمایت 
معاونت علمی و فناوری و مشارکت وزارت دفاع، از سال 

۹۱ آغاز به کار کرد.

بازار فناوری ۵G به ۹۹۵ میلیارد دلار می رسد

ساخت دستگاه تصفیه هوا با فناوری پلاسمای سرد

فعالیت سکوهای داخلی در حوزه اطلاع رسانی انتخابات مجلس

تست های آشکارسازی هواپیماجت ۷۲ نفره ایرانی تمام شد
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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در دنيايي كه به سرعت به سمت ماشيني 
شدن حركت مي كند دست ساخته ها 
هرچه كه باشــند حس و حال خوبي 
دارند و ساخت جواهرات و زينت آلات 
دست ساز هم از اين مقوله جدا نيست. 
اين روزها صنعت جواهر ســازي به سمت ماشيني شدن پيش 
مي رود كه نتيجه آن ارزان تر شــدن و تيراژ بالاي محصولات 
اســت اما هر قطعه دست ســاز با اينكه زمان زيادي را به خود 
اختصــاص مي دهــد و از قيمت بالاتــري برخوردار اســت، 
علاقه مندان خاص خود را دارد؛ علاقه منداني كه زيبايي را در 
آميخته شدن روح هنرمند به جواهر تعريف مي كنند و زيورآلات 

ماشيني را فاقد احساس و روح مي دانند.
 

انجام تمام مراحل كار بدون دخالت دستگاه صنعتي 
بيشتر مردم درباره جواهرات دست ساز اطلاعات كافي ندارند 
و نمي دانند جواهرات دست ساز را نمي توان در جايگاه مشابه 
جواهرات توليد انبوه قــرار داد. بهناز مهديزاده، كارشــناس 
جواهرات دست ســاز با بيــان اين مطلب به »كســب وكار« 
مي گويد: معني دست ســاز بودن اين اســت كه كليه مراحل 
ساخت، فقط به دست هاي هنرمند سازنده متكي بوده و هيچ 
ماشين صنعتي در اين كار دخالت نداشته است. تمام كارهايي 
كه روي قطعه درحال ساخت انجام مي شود از جمله لحيم كاري، 
سمباده كشي، حكاكي و شــكل دادن به كار همگي با دست و 
بدون دخالت دستگاه هاي ماشــيني انجام مي شود. حتي اگر 
شما قطعه جواهري را مي خريد كه دست ساز اما كپي از مدلي 
اورجينال است، باز هم همچنان شما تنها فردي خواهيد بود كه 
نمونه ساخته شده را خواهيد داشت زيرا در ساخته هاي دست، 
هر قطعه منحصربه فرد و تنها يك عدد توليد مي شود و اين به 
خريداران كمك مي كند يك قطعه جواهر را به صورت انحصاري 
در اختيار داشته باشــند. به بيان ديگر شما يك قطعه جواهر 
منحصربه فرد را به كلكســيون جواهرات خود اضافه مي كنيد 
كه روح هنرمند ســازنده را همواره در خــود جاري مي كند و 
انتخاب آن جواهر توسط شما نشان دهنده نزديكي روح و حس 
زيبايي شناسي شما به روح هنرمند سازنده آن جواهر است. اين 
كارآفرين در پاسخ به اين پرسش كه ساخت زيور آلات دست ساز 
به عنوان يك حرفه مســتقل و داراي درآمد مكفي شــناخته 
مي شود يا شغل تفنني به شــمار مي رود؟ مي گويد: پاسخ اين 

سوال كاملا بستگي به شيوه اجرا و نحوه سرمايه گذاري دارد. 
درصورتي كه كار با سرمايه گذاري پايين و ارائه محدود صورت 
گيرد از حالت شغل دوم و تفنني بودن خارج نمي شود اما اگر 
براي ارائه آن برنامه ريزي و سرمايه گذاري مناسبي انجام شود، 
 مي توان به عنــوان يك حرفه ثروت آفرين و درآمد ســاز به آن 

نگاه كرد. 

ساخت زيورآلات دست ســاز؛ حرفه اي مناسب 
بانوان

مهسا عبدي، سازنده و طراح زيورآلات و جواهرات دست ساز 
با بيان اينكه مــواد و متريال جواهرات دست ســاز از فلزات و 
ســنگ هاي نيمه قيمتي و گاهي بدون قيمت شروع مي شود 
و تا فلزات ارزشــمند مانند طلا و ســنگ هاي گران بها ادامه 
مي يابد، به »كســب وكار« مي گويد: فعاليت در حرفه ساخت 
جواهرات دست ســاز براي بانوان خانه دار و حتي بانوان شاغل 
جذابيت دارد. تجربه من طي ســال ها فعاليــت حرفه اي در 
جامعه نشان مي دهد، بســياري از بانوان ايراني به دليل برخي 
محدوديت ها و تفاوت هاي خاص جنســيتي به دنبال كاري 
هستند كه ضمن داشــتن بهره اقتصادي حريم و حرمت خود 
را نيز در امنيت احســاس كنند. بســياري از كسب وكارهاي 
خانگي اين خصوصيت را دارند و ساخت زيورآلات دست ساز 
نيز از جمله مشــاغلي اســت كه پتانســيل بالايي در جذب 
بانوان دارد چراكه درصد قابل توجهــي از كار در محيط خانه 
انجام مي شود. بانوان شــاغل زيادي براي رهايي از تنش هاي 
زندگي پرمشغله شان به اين حرفه روي آورده اند و جالب است 
 بدانيد آنها اين كار را ضمن درآمدزا بودن بســيار زنانه و مفرح 

توصيف مي كنند. 

فروش اينترنتي و خطر كپي برداري از جواهرات
يكي ديگر از فعالان اين رشــته در توضيــح عمده ترين موانع 
توسعه كســب وكار زيورآلات دست ســاز، مي گويد: معرفي 
نشدن اين رشته به صورت درست و در جايگاه مناسب به عموم 
مردم، وجود محصولات خارجي مشــابه ماشيني با كيفيت و 
بي كيفيت، عدم اطمينان كافي سازندگان به آينده اين رشته 
و از همه مهم تر كمبود ابزار ســاخت و در صورت وجود گران 
بودن ابزارها، عمده ترين موانع توسعه كار زيورآلات دست ساز 
به شمار مي رود. شــادي جلايي با بيان اينكه نمايش و عرضه 

مستقيم زيورآلات دست ساخته ما در نمايشگاه هاي گروهي 
و انفرادي صورت مي گيرد، افزود: موفقيت و مطرح شدن يك 
ســازنده به كيفيت كار، خلاقيت طرح ها و حضــور مداوم در 
نمايشگاه ها بستگي دارد ضمن اينكه برخي سازندگان خوشنام 
از روش هاي فروش اينترنتي استفاده مي كنند اما اين روش ها 

خطر كپي برداري از كار آنها را نيز به همراه دارد. خانم جلايي 
با بيان اينكه آشنايي با اين كار موجب شد از حرفه اصلي خود 
كه كار در يك شركت معتبر توليد و پخش موادغذايي است، 
فاصله بگيرد، تصريح كرد: ســاخت زيورآلات دست ساز ابتدا 
تفنن و تفريح من بود اما به تدريج به حرفه اولم تبديل شــد و 

اكنون از كاري كه انجام مي دهم رضايت دارم. مي دانم زنان و 
دختران زيادي هستند كه از محيط كارشان ناراضي هستند و 
به آنها توصيه مي كنم در انتخاب شغل، ديدگاه خود را به رشته 
دانشگاهي يا كاري كه با روحيه شان سنخيتي ندارد، محدود 

نكنند. 

»كسبوكار«ازحرفهساختزيورآلاتوجواهراتدستسازگزارشميدهد

جواهرسازی، حرفه ای مناسب بانوان

کار و 
کار آفرینی

متاســفانه برخي با ايــن توجيه كه 
دام هاي زنده به دليل كيفيت مناسب 
بازار خوبي در كشــورهاي حاشــيه 
خليج فــارس دارند، بــدون توجه به 
منافع ملي از صادرات دام زنده به شدت 
دفاع مي كنند. درحالي كه صدور دام ســبك، نياز كشــور به 
واردات گوشــت قرمز را تشــديد مي كند و اگر بــراي تامين 
نيازهاي كشــور مجبور به واردات دام زنده به ايران شــويم، 
احتمال وقوع بيماري به كشور را تشديد كرده ايم. علاوه براين 
براي كنترل بهداشــتي محموله هاي وارداتي هم هزينه هاي 

مضاعفي را به جامعه تحميل كرده ايم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا كنترل قاچاق قبلا غيرقابل كنترل بود به »كسب و كار«، 
گفت: 95 درصد قاچاق دام كنترل شده و از سوي ديگر ميزان 
عرضه افزايش يافته اســت. به دنبال جلســه اي با معاون اول 
رئيس جمهور، وي دستور داد به شدت قاچاق دام كنترل شود 

و بعد از آن نظارت كافي صورت گرفت. 
ملكي درباره واردات گوســفند زنده نيز گفت: پيش از اين از 
ارمنستان واردات گوسفند انجام و در استان اردبيل ذبح و در 
كشور توزيع مي شــد اين روند نيز متوقف شده است اما براي 
حمايت از توليد كنندگان داخل تصويب شــده تا واردات دام 

فعلا نداشته باشيم. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي با اشاره به 
كاهش نرخ ارز تاكيد كرد: توليد و عرضه گوشت قرمز در بازار 
كافي اســت و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام زنده 

هم وجود ندارد. 
عليرضا ملكــي ادامه داد: قاچاق دام بيشــتر به كشــورهاي 
عراق و تركيــه انجام مي شــد و به دليل بالا بــودن نرخ دلار 
براي قاچاقچيان و دامــداران به صرفه بــود. رئيس اتحاديه 
توزيع كنندگان گوشت گوســفندي با اشاره به قيمت نرخ ارز 
همچنين تاكيد كرد: درحال حاضر توليد و عرضه گوشت قرمز 
در بازار كافي است و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام 

زنده هم وجود ندارد. 
وي خاطرنشان كرد: مجوز واردات دام با نظر كارشناسي وزارت 
جهاد كشاورزي و براساس مازاد مصرف بازار صادر شده است 
و به نظر نمي رســد كه در ماه هاي آينده نيز مشكلي در بازار 

مصرف ايجاد شود. 
ملكي تصريح كــرد: وزارت جهاد كشــاورزي و دولت نظارت 
مستمر و نگاه عميقي به بازار مصرف دارند و با كنترل ميزان 
صادرات دام زنده اجازه افزايش قيمت به گوشت را نمي دهند. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي، منابع تامين 
گوشت قرمز استان تهران را كردستان و غرب كشور اعلام كرد 
و گفت: اميدواريم تا پايان سال افزايش قيمت نداشته باشيم و 

براي بازار شب عيد هم نگراني نداريم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در ادامه گفت: به دستور 
دامپزشكي، گوشت قرمز از اين پس منجمد عرضه مي شود و 

عرضه گوشت گرم ممنوع خواهد شد. 

علي اصغر ملكي اظهار داشت: درباره گوشــت گاو به دستور 
دامپزشكي و براي كاهش بار ميكروبي آن اين نوع گوشت بايد 
حداقل ۲۴ ساعت در سردخانه قرار گيرد اين درحالي است كه 
پيش از اين گوشت گاو به روز كشتار وعرضه مي شد و احتمالا 
درباره گوشت گوســفند نيز از ابتداي ســال 9۴ اين موضوع 

پيگيري خواهد شد. 
وي تصريح كرد: سرد كردن گوشت هم باعث كاهش وزن آن 
خواهد شد و ممكن اســت در قيمت آن نيز تاثيرگذار باشد و 

احتمال افزايش نرخ ها وجود دارد. 

افزايش قيمت گوشت قرمز
از ســوي ديگر رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي 
استان تهران در گفت وگو با ايســنا، گفت: در چند روز اخير 
قيمت گوشت منجمد افزايش يافته كه به دليل واردات كم آن 

است ولي با توجه به اينكه شركت پشتيباني امور دام و وزارت 
صنعت براي طرح بهاره، گوشــت عرضه خواهند كرد، قيمت 

اين محصول كاهش مي يابد. 
علي خندان روي جوان با بيان اينكه گوشــت منجمد معمولا 
از برزيل وارد مي شود، اظهار كرد: قيمت گوشت تازه تغييري 
نكرده و درحال حاضر قيمت گوشت گوساله مخلوط 30 هزار 

تومان و گوشت گوساله درجه يك 33 هزار تومان است. 
وي افزود: البته قيمت گوشــت ها در فروشگاه هاي زنجيره اي 
بيشتر اســت كه اين موضوع به دليل بســته بندي مناسب و 

شكيل بودن آن است. 

افتتاح اولين مركز فروش دام زنده
خنــدان روي همچنين از افتتاح نخســتين مركز فروش دام 
زنده در كهريزك خبر داد و گفت: اين مركز تا چند روز آينده 

با ظرفيت نگهداري ۲0 هزار راس دام سبك و سنگين افتتاح 
مي شــود.  وي با بيان اينكه اين مركز تحت نظر دامپزشكي، 
استانداري و محيط زيست فعاليت و ساماندهي در اين حوزه 
ايجاد خواهد كــرد، گفت: تا به حــال در مكان هاي كوچك و 
به صورت متفرقه فروش دام صورت مي گرفت كه با ايجاد اين 

مركز، فروش دام ساماندهي مي شود. 
رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي استان تهران در 
بخشي از سخنان خود گفت: اماكن، نيروي انتظامي و بازرسان 
اتحاديه در رابطه با فعاليت واحدهاي صنفي نظارت هاي لازم 
را انجام مي دهند و به واحدهايي كه بدون مجوز هستند فرصت 

دو ماهه اي داده مي شود تا بتوانند جواز تهيه كنند. 
وي تاكيد كرد: مردم براي خريد گوشــت حتما به واحدهاي 
صنفي مجاز كه جواز خود را روي شيشه هاي مغازه نصب كرده  

يا در ديد مشتري قرار داده اند، مراجعه كنند. 

خندان روي يادآور شــد: مــردم درصورت مشــاهده تخلف 
مي توانند با شماره 1۲۴ يا با اتحاديه به شماره 775۲0555 
تماس بگيرند تا بررســي هاي لازم انجام و بــا واحد متخلف 
برخورد شــود.  به گزارش »كســب و كار«، گوشت گوساله و 
گوسفندي نسبت به سال گذشته افزايش قيمت اندكي داشته 
اســت اما صداي نارضايتي دامداران در ايــن بخش به گوش 
مي رســد. دامداران از موضوع عدم حمايت دولت و مشكلات 

تامين خوراك مورد نياز دام ها سخن به ميان مي آورند. 
بر اين اساس قيمت هر كيلو گوشت گوسفندي سال گذشته 
چيزي حدود ۲9000 تومان بود كه امسال 30000 تومان داد 
و ستد مي شود و هركيلو گوشت گوســاله نيز نسبت به سال 
گذشــته از ۲6000 تومان به ۲7000 تومان رسيده است. با 
اين حال با توجه به نارضايتي دامداران احتمال افزايش قيمت 

گوشت در ماه هاي آينده و ايام نزديك عيد وجود دارد.

طيماههايآيندهمشكليدربازارمصرفگوشتگوسفنديايجادنميشود

توقف 95 درصدي قاچاق دام
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استان ها

انعقاد همکاری تفاهم نامه منابع 
طبیعی مازندران با سپاه کربلا

انعقاد تفاهم نامه همکاری بیــن اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان مازندران و سپاه کربلا 
در راستای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت

به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان مازندران ساری:با حضور سردار 
مسلمی فرمانده سپاه کربلا و مدیران کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان مازندران ساری و 
نوشهر تفاهم نامه همکاری بین ادارات کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان مازندران و سپاه کربلا 
در راستای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
منعقد شد. در این جلسه حاضرین ضمن تاکید بر 
اجرایی شــدن طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت در طول چهار ســال،بیان داشتند: تمام 
ظرفیت های مردمی و دولتی کشور باید در امر اجرا 
و اتمام این طرح مردمی بکار گرفته شود. در این 
جلسه مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه کربلا، 
معاون امور جنگل  و رئیس اداره آموزش و ترویج 
اداره کل منابع طبیعی ساری نیز حضور داشتند. در 
پایان تفاهم نامه منعقده به امضاء فرماندهی سپاه 
کربلا و مدیران کل منابــع طبیعی و آبخیزداری 

استان مازندران مناطق ساری و نوشهر رسید.

کارگاه آموزشی قوانین و مقررات سازمان 
تامین اجتماعی برگزار شد

گفتمان سازی و تعمیق فرهنگ 
بیمــه و تأمین اجتماعــی را از 
راهبردهای جدی مورد توجه در 

حوزه فرهنگی است
به گزارش روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی 
چهارمحال و بختیاری، عبدالله مختاری مدیرکل 
تامین اجتماعی استان ؛گفتمان سازی و تعمیق 
فرهنگ بیمه و تأمین اجتماعی را از راهبردهای 
جدی مورد توجــه در حوزه فرهنگــی این اداره 
کل عنوان کرد و گفت: با برنامه ریزی انجام شده 
سلسله کارگاههای آموزشــی قوانین، مقررات و 
مفاهیم تامین اجتماعی با موضوع گفتمان سازی 
مفاهیم بیمه و تامین اجتماعی برای همه مخاطبان 
سازمان اعم از کارفرمایان، بیمه شدگان و مستمری 
بگیران به میزبانی اداره کل تامین اجتماعی استان 
ماهانه برگزار می شود. وی با بیان اینکه مدرسان 
کارگاه آموزشی روسای ادارات و کارشناسان خبره 
بیمه ای اداره  کل تامین اجتماعی استان هستند، 
گفت: در حاشیه این کارگاه، محصولات فرهنگی 
و آموزشی در قالب بروشــور، ویژه نامه و کتاب در 
اختیار شــرکت کنندگان قرار گرفت. مدیرکل 
تأمین اجتماعی استان چهارمحال و بختیاری با 
اشاره به اینکه افزایش ســطح آگاهی و اطلاعات 
کارفرمایان از قوانین بیمه ای و دســتورالعمل ها 
و آیین نامه هــای مربوطــه از برنامه های اصلی و 
سیاست های کلان این اداره کل است، یادآور شد: 
برگزاری این جلسات به  صورت مستمر و منظم، 
فضایی را ایجاد می کند که هم افزایی بسیار منطقی 

بین شرکای اجتماعی و سازمان برقرار شود.
مختاری افزود: برگزاری دوره های آموزشی برای 
تشــکل های کارگری، کارفرمایی و بازنشستگی 
با هدف افزایش اطلاعات و دانش این تشــکل ها 
و بهره منــدی از نظــرات اعضــای هیات مدیره 
تشکل های صنفی در دســتور کار این اداره کل 
قرار دارد که برنامه ریزی هــای لازم برای اجرای 
این دوره ها صورت گرفته اســت . وی با بیان این 
که تعامل با شــرکای اجتماعی و توسعه پوشش 
بیمه ای از اهداف اصلی تأمین اجتماعی اســتان 
است، تصریح کرد: تلاش مجموعه تأمین اجتماعی 
استان در راستای توسعه و تعامل با سایر دستگاهها 
و سازمانها به منظور نهادینه کردن فرهنگ بیمه 
ای است . وی خاطر نشان کرد: یکی از مهمترین 
عواملی که می تواند ارزشــمند بودن بیمه های 
اجتماعی و رضایتمندی و هدفمندی ســازمان 
تامین اجتماعی را نمایان سازد تعامل همه جانبه و 

اثر بخش با شرکای اجتماعی است.
مختاری با بیان اینکه این دوره های آموزشی در 
حوزه های کارفرمایی، بیمه شدگان و مستمری 
بگیران ادامه خواهد داشت افزود: در این دوره ها 
پکیج های فرهنگی و اطلاع رسانی شامل دانستنی 
های بیمه ای و بروشورهای اطلاع رسانی در حوزه 
های مختلف بیمه ای به شرکت کنندگان ارائه می 
شــود. وی تصریح کرد: آگاهی رسانی، آموزش و 
ارتباط مستقیم با مخاطبان و دریافت نظرات آنان 
گامی موثر در فرهنگ سازی مباحث بیمه ای در 
سطح جامعه است. عبدالله مختاری افزود: شرکت 
کنندگان در ایــن دوره های آموزشــی علاوه بر 
آشنایی با نحوه کار با سامانه خدمات غیرحضوری 
تامین اجتماعی، با خط مشــی و برنامه های این 
سازمان در راستای خدمات رسانی مطلوب و موثر 

به مخاطبان آشنا می شوند.

خبر

مدیــرکل آمــوزش فنی و 
حرفه ای مازنــدران با اعلام 
اینکه از ابتدای سال جاری تا 
امــروز )۲۵ دی ماه( آموزش 
به بیش از ۲ هزار و ۵۷۷ نفر 
در دوره آموزشــی صنایع و اصناف شرکت کرده اند این 
آموزش ها را در بخش های صنعت، ایمنی و بهداشــت، 

امور مالی و بازرگانی، برق و... عنوان کرد.
سازمان فنی و حرفه ای کشور بار ها و بار ها آمادگی خود را 
برای همکاری با سایر دستگاه ها در راستای توانمندسازی 
مهارتی نیرو های کار خود اعلام کرده است و علاوه بر آن 
فرصت هایی را برای مهارت آموزی به جوانان جویای کار 

و شاغلان فراهم آورده است.
به گفته سید حسین درویشــی مدیرکل آموزش فنی 
و حرفه ای استان مازندران، امروزه به واسطه پیشرفت 
تکنولوژی تعداد مشاغل نوظهور چند برابر شده است؛ 
در همین راستا نیاز به نیرو های متخصص در حوزه های 
مهارتی جدید بسیار بیشتر از گذشته به چشم می خورد.

این مسوول ادامه داد: به دلیل جدید بودن مشاغل، این 
نیاز از طریق نیرو های با تجربه و کارکشته گذشته رفع 
نمی شود، زیرا مهارت این نیروی کار متناسب با صنعت 
گذشته است؛ بنابراین صنایع و اصناف در حال رشد به 
نیرو های جوان، تازه نفس و متخصص نیاز دارد. از همین 
رو حضور در دوره های آمــوزش فنی و حرفه ای بیش از 

گذشته اهمیت دارد.
وی معتقد اســت که فقر فرهنگ کار و همچنین فقر 
فرهنگ آموزش های فنی و حرفــه ای و مهارتی عامل 
بی توجهی و بی رغبتی جوانان به ویژه دانش آموختگان 
شده است، در حالی که آموختن و داشتن حداقل یک 
مهارت برای هر فرد از الزامات است و نه تنها در اشتغال 

بلکه در زندگی شخصی نیز به نحوی کارایی دارد. 
درویشی اظهار داشت: در این راســتا اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای اســتان مازنــدران به عنــوان متولی 
اصلی آموزش هــای مهارتی می توانــد نقش موثری 
در توانمندســازی نیرو های انســانی از طریق اجرای 

آموزش های فنی و مهارتی مطابق با نیاز واقعی جامعه 
هدف داشته باشد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران با بیان اینکه 
با وجود مکاتبات فراوان برای همکاری دســتگاه ها در 
خصوص آموزش، ادامه داد: اما ایــن امکانات به جهت 
موازی کاری تعدادی از دستگاه های اجرایی، عدم تامین 
اعتبارات لازم و سایر منابع موجب می شود تا این مقدار 
از مهارت آموزی آنچنان قادر به پاسخگویی واحد های 

پذیرنده اشتغال در جهت تامین کارگران ماهر نباشد.
وی تأکید کرد: در راســتای اجرای قانون مولدســازی 
و اســتفاده از ظرفیت حداکثر منابع دولتی، همچنین 
حمایت از بخش خصوصی طبق اصل ۴۴ قانون اساسی 
با تخصیص فضا های مازاد کارگاه های آموزشــی )فاقد 
مربی( این اداره کل با کاربری آموزشی به بخش خصوصی 
با اولویت آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای واگذار شده 

است.
درویشــی ادامه داد: به همین جهت سیاســت گذاری 
اداره کل آمــوزش فنی و حرفه ای مازنــدران با رویکرد 

مردمی سازی فعالیت ها، ادامه یافته است.

وی از صدور مجــوز آموزشــگاه های آزاد جهت جلب 
ســرمایه گذار، صدور مجوز بیــش از ۱۴۰ مرکز جوار 
کارگاهی و کارخانه، صــدور بیش از ۲۷ مرکز مدیریت 
مهارت آموزی و مشاوره شغلی در دانشگاه ها، تمایل به 
جذب و جلب مشــارکت اجتماعی اعم از دستگاه های 
اجرایی مرتبط با این اداره کل شــامل آموزش اداره کل 
صمت، اداره کل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، جهاد 
کشاورزی و گردشگری و همچنین بنگاه های اقتصادی، 
شــهرک های صنعتی، خانه صنعت، اتاق اصناف، اتاق 
بازرگانی و اتاق تعاون را ازجمله این سیاست ها عنوان کرد 

که در راستای کمک به اشتغال و تولید است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران گفت: بی تردید 
استفاده صحیح از مدل های آموزشی متعدد و قابل اجرا 
با صدور مجوز برای هر یک از جامعه هدف و با رویکرد 
آموزش در محیط کار واقعی که نیازمند به مشــارکت 
حداکثری است، می تواند در تامین نیرو های کار مورد 
نیاز اثرگذار باشد، موضوع اشــتغال و کار عزم همگانی 

دستگاه های اجرایی و صاحبان تولید را می طلبد.
وی با عنایت به اینکه خدمات خیرین می تواند به مدد 

آموزش، اشتغال و تولید درآید، تصریح کرد: در این راستا 
به جهت تامین بخشی از منابع و اعتبار با تصویب قانون 
کمک اشــخاص حقیقی و حقوقی به سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای کشــور، مجمع خیرین توسعه و ترویج 
آموزش های فنی و حرفه ای مازندران به عنوان دومین 
استان در کشور اساسنامه این مجمع را به تصویب رساند.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازنــدران در بخش 
دیگری از سخنان خود به اهم اقدامات آموزشی صورت 
گرفته در بخش صنایع از ســوی این اداره کل در سال 

جاری پرداخت.
وی اعلام کرد: از ابتدای سال جاری تا امروز آموزش به 
بیش از ۲ هزار ۵۷۷ نفر معــادل ۴۷۰ هزار  و ۸۶۰ نفر- 
ساعت در قالب ۳۸۶ دوره آموزشی در صنایع و اصناف 

استان مازندران اجرا شده است.
درویشــی تصریح کرد: این آموزش هــا در بخش های 
مختلف صنعت ازجمله ایمنی و بهداشت، امور مالی و 
بازرگانی، فناوری اطلاعات، برق، اتوماسیون صنعتی، 

حمل و نقل، مکانیک، عمران، تأسیسات و ... بوده است.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران ادامه داد: حرفه 
آموزشی به شاغلین نیز در بیش از ۱ هزار و ۲۴۶ واحد 
صنعتی و صنوف ارائه شده است که از این آموزش ها ۶۰۶ 
نفر معادل ۱۵۹ هزار و ۸۵۳ نفر - ساعت، در بخش صنایع 
ضمن کار، ۹۱۲ نفر معادل ۱۵۶ هزار و ۸۱  نفر- ساعت، 
همچنین در بخش بین کارگاهی و جوار کارگاهی نیز 
۶۹۷ نفر معــادل ۱۵۴ هزار و ۹۲۶ نفر- ســاعت اجرا 

شده است.
وی در پایان با بیان اینکــه آموزش های فنی و حرفه ای 
نقش تاثیرگذاری در دنیای کسب وکار، صنعت، سطح 
نیازمندی ها و مهارت دارد، اعلام کرد: نظربه تسریع صدور 
مجوز در دولت سیزدهم، اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 
با کوتاه کردن زمان و مسیر دستیابی به مجوز های کسب 
و کار از ۱۱ مرکز جوار کارگاهی در دو ســال گذشته به 

۱۵۹ مرکز جوار در سالجاری رسیده است.
بنا بر اعلام روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 
مازندران، آموزش های فنی و مهارتی در این اســتان از 
طریق ۲۰ مرکز دولتی و خصوصی و بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ 

آموزشگاه آزاد فعال ارائه می شود.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران مطرح کرد:

 فنی و حرفه ای فرصتی برای کسب مهارت های کاربردی

بازدید شهردار باغستان از پروژه 
فرهنگسرای جامع شهر

شهردار باغســتان به همراه معاون عمران از روند 
عملیات اجرایــی پروژه فرهنگســرا و مجموعه 

فرهنگی چند منظوره استاد شهریار بازدید کرد. 
مهندس شمسایی شهردار به اتفاق مهندس علی 
محمدی معاون عمــران از روند عملیات احداث 
فرهنگسرای بزرگ شهر بازدید و از نزدیک بر روند 
اجرایی این پروژه نظارت نمود. شهردار باغستان 
اظهار کرد: تکمیل و توسعه اماکن فرهنگی- رفاهی 
از دیگر اولویت های شهرداری باغستان می باشد، 
از همین رو به منظور ارائه خدمات فرهنگی احداث 
این پروژه عظیم و چند منظوره در مساحتی بالغ 
بر ۳۰۰۰ مترمربع در ۲ طبقه در محله خادم آباد 
با نظارت مستمر کارشناســان عمرانی در دست 
تکمیل و اجرا اســت. وی یادآور شد: این پروژه با 
طراحی بی نظیر، امکاناتی از قبیل ســالن آمفی 
تئاتر، کارگاه مجسمه سازی، موسیقی، فروشگاه 
محصولات فرهنگی، نقاشی و کافه کتاب را شامل 
می باشــد که پس از بهره برداری مورد استفاده 

شهروندان فهیم باغستان قرار خواهد گرفت.

مریدی در بازدید از شهرک صنعتی توس 
مطرح کرد:

 معافیت مالیاتی در شهرکها نواحی 
صنعتی استان از اولویتهای مهم رشد 

تولید در خراسان رضوی است 

مدیر کل امــور مالیاتی خراســان رضوی گفت: 
معافیت مالیاتی در شــهرکها نواحی صنعتی از 
عوامل و اولویت های اصلی کمک به رشد تولید و 

توسعه صنعت 
به گزارش روابط عمومی شــرکت شــهرکهای 
صنعتی خراسان رضوی؛ »شاکر رضا مریدی« در 
نشست تخصصي کارگروه شــرکتهای خدماتي 
شــهرکها و نواحي صنعتي  هیأت اندیشه ورزان 
کارآفریــن اســتان ، افــزود : همــه واحدهای 
تولیــدی و صنعتی مســتقر در شــهرک های 
صنعتی تا ۱۳ سال در مناطق کمتر توسعه یافته 
 می تواننــد از معافیت هــای مالیاتــی بهره مند

 شوند. 
مدیر کل امور مالیاتی استان خراسان رضوی عنوان 
کرد : بر اساس قانون رفع موانع تولید، همه صاحبان 
واحدهای تولیدی مســتقر در شــهرکها نواحی 
صنعتی می توانند از معافیت های مالیاتی مندرج در 
قانون برای شهرک های مستقر در مناطق توسعه 
یافته استان به مدت ۷ ســال و برای شهرک های 
مستقر در مناطق کمتر توسعه یافته به مدت ۱۳ 

سال استفاده کنند. 
وی با اشاره به کمک همه جانبه ادارات استان به 
رشد تولید، اظهار داشــت: پیش از این بر اساس 
قانون در مناطق توســعه یافته پنج سال و کمتر 
توســعه یافته تا ۱۰ ســال معافیت های مالیاتی 
برای واحدهای تولیدی مســتقر در شهرک ها و 
خارج از محدوده ۳۰ کیلومتر اعمال می شــد اما 
در قانون جدیــد که از ابتدای ســال ۹۵ اجرایی 
شــده اســت این افزایش تا ۱۳ ســال اعمال و 
 محدوده تــا شــعاع ۳۰ کیلومتر نیز برداشــته 

شده است. 
در ادامه »جعفر فرشچی طوســی « مدیر عامل 
شرکت شهرکهای صنعتی خراسان رضوی بیان 
نمود : در ماده ۳۱ رفــع موانع تولید رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کشــور بر اعمال معافیت های 
مالیاتی در واحدهای صنعتی تأکید شــده تا به 
راحتی بتوانند از این معافیت های مالیاتی مستقیم 

استفاده کنند . 
فرشــچی در بازدید از واحد های تولیدی شهرک 
صنعتی توس ، یادآور شد : باید استقرار واحدهای 
صنعتی را به داخل شــهرک ها و نواحی صنعتی 
هدایت کنیم تا از این معافیت ها بهره مند شوند و از 
تخریب محیط زیست و پراکندگی استقرار صنایع 

نیز جلوگیری شود. 
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت شهرکهای 
صنعتی خراسان رضوی در انتها خاطرنشان کرد 
: استفاده از مشــاوران مالیاتی در قالب کلینیک 
صنعت و برگزاری دوره های آموزشی امور مالیاتی 
واحد های تولیدی از خدماتی است که مجموعه 
شرکت شهرکهای صنعتی اســتان به واحد های 

صنعتی ارائه مینماید.

اخبار

مدیر منطقه ۸ شهرداری اصفهان با بیان اینکه در 
۹ ماه نخست سال جاری این منطقه موفق به صدور 
۳۳۹ پروانه ساختمانی با زیربنای ۳۳۳ هزار و ۲۱۰ 
متر مربع شد، گفت: این منطقه با رشد ۲۲ درصدی 
بین مناطق پانزده گانه شهرداری این کلان شهر قرار 

گرفته است.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری 
اصفهان، علی باقری با اعلام ایــن خبر گفت: در ۹ 
ماه اول ســال جاری تعداد ۳۳۹ پروانه ساختمانی 
با زیربنای ۳۳۳ هزار و ۲۱۰ متر مربع صادر شــده 
اســت که با اضافه کردن پروانه های اصلاحی این 
آمار به تعــداد ۴۶۸ پروانه خواهد رســید. او افزود: 

طبق آمار ۱۲ ماهه ســال گذشــته، ۲۷۷ پروانه با 
زیربنای ۲۴۹ هــزار و ۵۵۱ متر مربع صادر شــده 
بود و می توان نســبت آن را در ۹ ماه ســال جاری، 
معادل ۹۰ درصــد کل پروانه های صادرشــده در 
سال ۱۴۰۱ دانست که این نشــان از حجم بالای 
 فعالیت هــای واحد شهرســازی در ســال جاری 

بوده است.
مدیر منطقه ۸ شــهرداری اصفهان ضمن اشــاره 
بــه میــزان پروانه هــای صــادر شــده در بافت 
فرســوده تصریح کرد: در ســال جــاری تاکنون 
۵۰ پروانــه ساخت وســاز با مســاحت ۳۱ هزار و 
۷۰۰ متــر مربــع در این بافــت صادر شــده که 

 نسبت به سال گذشــته ۲۸ درصد افزایش داشته
 است.

او بیشترین پروانه های صادر شــده در این منطقه 
را مسکونی دانست و گفت: آمار صدور ۴۰۷ پروانه 
را نشــان می دهد و پس از آن ۴۲ پروانه به صورت 
ترکیبی با کاربــری تجاری-اداری و مســکونی و 
 هشــت پروانــه نیز بــا کاربــری تجــاری صادر

 شده است.
باقری بــا بیان اینکــه ۲۰۲ گواهی پایــان کار به 
مســاحت ۲۰۱ هزار و ۳۰۱ متر مربع صادر شــده 
اســت، افزود: تعداد ۵۶ گواهی ســفت کاری نیز با 
زیربنای ۵۶ هزار و ۵۷۵ متــر مربع در این منطقه 

صادر شــده است. او خاطرنشــان کرد: شهروندان 
My.isfahan. می توانند بــا مراجعه به ســامانه
 ir درخواســت های خــود را بــه صــورت آنلاین 

پیگیری کنند.

ایلام- با مذاکــرات اصلاحی دکتــر عمــران علی محمدی رئیس 
کل دادگســتری اســتان و رضایت محکوم له، یک پرونده قدیمی 
 و مفتــوح در اجرای احــکام اخذ و موضــوع با مصالحــه طرفین 

مختومه گردید.
به دنبال تقاضای اعمــال ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرســی کیفری 
در یــک پرونده قدیمــی، با دســتور دکتر عمــران علی محمدی 
رئیس کل دادگســتری اســتان ایلام، طرفین پرونده بــرای ارائه 
توضیحات لازم دعوت شــدند و در جلســه منعقده پس از دعوت 
طرفیــن به صلــح و ســازش و مذاکره چنــد ســاعته رئیس کل 

دادگســتری اســتان؛ خوشــبختانه طرفین با پذیــرش توصیه 
های عالــی ترین مقــام قضایی اســتان و بــه احترام ایشــان، به 
خصومــت چنــد ســاله پایــان داده و ضمــن توافق بــا یکدیگر 
 و بــا تنظیم گــزارش اصلاحــی و ارائــه رضایت کتبــی، پرونده 
مختومــه گردیــد. گفتنی اســت؛ در راســتای ترویــج فرهنگ 
صلح و ســازش و با تأســی از آمــوزه هــای دینــی، در ماه های 
اخیر چندیــن پرونــده قضایی بــا مذاکــرات اصلاحــی رئیس 
 کل دادگســتری اســتان به صلــح و ســازش منجــر و مختومه 

شده است.
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مدیر منطقه ۸ شهرداری اصفهان خبر داد:
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با مذاکرات اصلاحی رئیس کل دادگستری استان و رضایت محکوم له؛

یکی دیگر از پرونده های قدیمی و مفتوح در اجرای احکام ایلام به مصالحه ختم شد

  ایلام- آذر یعقوبیان : دکتر محمود کشاورز شامگاه دوشنبه در نشست 
مجازی اصحاب رسانه اســتان در گروه کار، کرامت و پاسخگویی در 
پاسخ به سوال خبرنگار کســب و کار در خصوص تشویق و یا جریمه 
برای مشــترکین صرفه جو و اسراف کار اعمال شــده، اظهار داشت: 
در بخش تعلق پاداش کســانی کــه طبق مصوبه در واقــع دولت در 
قیمت گذاری جدیــد گاز بین ۱۰ تــا ۳۵ درصد مصرف را نســبت 
 به ســال گذشــته کاهش دهند پاداشــی به این مشــترکین تعلق 

خواهــد گرفــت.  وی گفت: در سیســتم بــه صورت خــودکار این 
مــورد محاســبه خواهد شــد و ایــن کاهــش مصرف نســبت به 
 ســال گذشــته اتفاق بیفتد، این پاداش قابل محاســبه و پرداخت 

خواهد شد. 
مدیر عامل شــرکت گاز اســتان ایــلام در ادامه اظهار داشــت: به 
مشترکینی که مصارفشون بالاســت اگر کاهش دهند این مشخص 
تر هست و مشــترکینی که رعایت الگوی مصرف می کنند و قابلیت 
الگوی کاهش را ندارنــد و خیلی این پلکان در واقــع اجازه نمیدهد 
چون مصرفشــون پایین هست و هدف هم این اســت که مشترکین 
 پرمصرف با کاهش مصرف در میــزان گاز مصرفی صرفه جویی لازم 

را بعمل آورند. 
دکتر کشــاورز به بدهی شرکت گاز اشــاره کرد و گفت: جمع بدهی 
ادارات اســتان نزدیک ۴ میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان هســت که 
شــامل کلیه کدهایی می شود که در سطح اســتان در واقع بصورت 
اداره تعریف میشــوند. مدیر عامل گاز اســتان ایلام به بحث تخلفات 
مشــترکین خانگی اشــاره کرد و گفت: حدود ۱۵۰ مورد تخلف در 
بخش مشــترکین خانگی داشــتیم که نســبت به اعمال جریمه و 

 جریمه قانونی این مشــترکین اقدامات لازم توسط واحد مشترکین
 بعمل آمده است. 

وی افزود: با توجه به پوشــش ۱۰۰ درصدی جمعیت شــهری و ۹۹ 
درصدی جامعه روستایی در واقع بخش توســعه و زیرساخت در گاز 

استان به پایان رسیده است. 
دکتر کشــاورز اظهار داشــت: اما مشــکلاتی در طول این سالها ما 
باهاشــون مواجــه بودیم بخــش اصلی آن بــه معارضینــی که در 
قســمت پروژه ها بود و ممانعت و تاخیر ایجاد مــی کردند در تاخیر 
پروژه هــا موثر بود بخش دوم هــم که در طول این ســالها در بخش 
توســعه زیرســاختها باهاش مواجه شــدیم در بحث پیمانکاران در 
تغییرات ناگهانی قیمت در بخش کالا بود چــون پروژه های ناگهانی 
بصورت pc اجرا می شــد یعنی اجرا و کالا با خــود پیمانکار بود که 
طی ســالهایی که قیمــت های کالایــی تغییرات زیادی داشــت با 
چالش هایی مواجه شــدیم که خوشــبختانه با تدابیر و بخشــنامه 
هایی که اجرایی شــد این مشــکلات حل شد و توســعه زیرساخت 
 در بخش انرژی اســتان رو به اتمام اســت و مراحــل پایانی خودش 

را طی می کند.

مدیر عامل شرکت گاز استان ایلام:

150 مورد   تخلف در بخش مشترکین خانگی 
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

يكي از دغدغه هاي بســيار بزرگ افرادي كه مي خواهند 
كسب وكار نوآورانه و جديدي را راه اندازي كنند، اين است 
كه چگونه ايده هاي استارت آپي خوبي پيدا كنند. هيچ كسي 
با تلاش و فكر كردن نمي تواند به يك ايده جذاب دســت 
پيدا كند. ايده ها از مشكلات نشــأت مي گيرند، مشكلات 
اساســي كه يك فرد يا اطرافيانش با آن مواجه هســتند. 
بهترين ايده هاي استارت آپي در 3 چيز مشترك هستند: 
آنها ايده هايي در حــوزه علايق بنيان گذاران هســتند، 
خود بنيان گــذاران مي توانند آن را بســازند، آن ايده ها 
براي مردم ارزشــمند هســتند. در ادامه چنــد فاكتور 
 بســيار مهم براي يافتن ايده هاي اســتارت آپي خوب را 

مي خوانيد. 

 مشكل
هر كسب وكاري بايد يك مشــكل را حل كند يا يك نياز را 
برطرف سازد، چراكه اگر اينگونه نباشد، هيچ نيازي به آن 
وجود ندارد، اما بســياري از اســتارت آپ ها اين اشتباه را 
مرتكب مي شوند و روي ايده هايي سرمايه گذاري مي كنند 

كه هيچ ارزشي ارائه نمي كند. 
براي پيدا كردن نياز واقعي بايد با مردم صحبت كرد، اما در 
بسياري از مواقع مردم شما را گمراه خواهند كرد، بنابراين 
بايد دقت كافي داشت. به عنوان مثال، مردم به شما نخواهند 
گفت كه »من از آن استفاده نمي كنم«، بلكه احتمالا خواهند 

باشــند كه از آن گفت »به نظرم افراد بسيار زيادي 
ر استفاده مي كنند.« و هزاران  ا هز

بهانه ديگر. 

 نياز
هنگامي كه يك اســتارت آپ راه اندازي 
مي شود، بايد حداقل افرادي باشند كه 
در همان لحظه آن محصول يا خدمات 
را بخواهند. شــما نبايد روي افرادي 
كه مي گويند ممكن اســت يك روز از 
سرويس شما اســتفاده كنند، حساب 
باز كنيد. معمولا گروه اول تعدادشان 
خيلي كم است. اگر چيزي وجود داشته 
باشد كه تعداد زيادي از مردم به آن نياز 
داشته باشند، مطمئنا قبلا ساخته شده 

است. به عبارت ساده تر، اگر شما دو ايده 
با شرايط زير داشــته باشيد، حتما دومي را 

انتخاب كنيد. 
- مي توانيد چيزي بســازيد كه تعداد بسيار 

زيادي از مردم آن را مي خواهند. 
- مي توانيد چيزي بسازيد كه تعداد كمي از مردم شديدا 

آن را مي خواهند. 

 مهارت
اگر نگاهي به ايده هاي استارت آپي موفق بيندازيد، متوجه 
مي شويد كه اكثر بنيان گذاران مهارت هايي در حوزه كاري 

كه انجام مي دهند، دارند. بياييد ايــن موضوع را به نحوي 
ديگر بررسي كنيم. شما فردي آگاه در زمينه استارت آپ ها 
هستيد. در اين صورت بارها اتفاق خواهد افتاد كه ايده اي 
به ذهن شــما خطور خواهد كرد، آن را در ذهن خود مرور 
مي كنيد تا مطمئن شــويد كه يك ايده خوب باشد و ارزش 
سرمايه گذاري هزينه و زمان را داشته باشد، اما اگر شما يك 
برنامه نويس باشيد، به جاي فكر و مرور پي در پي، خواهيد 
گفت: همين امشب نسخه اوليه آن را ايجاد مي كنم تا ببينم 

امكان پذير است يا نه؟
در آينده زندگي كنيد. سعي كنيد از جديدترين و به روزترين 
اخبار آگاه باشــيد و از بهترين محصولات استفاده كنيد تا 
نيازهاي بعدي را شناسايي كنيد. همزمان روي مهارت هايي 
كه فكر مي كنيد خيلي ســريع به آنها نياز خواهيد داشت، 

تمركز كنيد. 

 دقت
مطمئن باشيد هنوز هم مي توان سرويس هايي را كشف كرد 
كه مردم بعد از مدتي استفاده از آن با خود بگويند »قبل از 
اين محصول من چه كار مي كردم؟« تنها راه اين است كه دقت 

از خود سوال كنيد. چرا صندوق خود را بالا ببريد. مدام 

ايميل من اينقدر پر است؟ به دليل اينكه شما ايميل زيادي 
دريافت مي كنيد يا به دليل اينكه وقت نداريد ايميل هاي بد 
را حذف كنيد؟ آيا اصلا صندوق ايميل به اندازه كافي كارايي 

دارد؟ چه مشكلاتي هست كه بايد حل شود؟

 دانشگاه
اگر دانشجو هستيد، چند توصيه براي شما داريم. به هيچ وجه 
زمان خود را صرف كلاس هاي آمــوزش كارآفريني نكنيد. 
هيچ چيزي مثل كارآفريني و شروع به كار كردن نمي تواند 
به شما كارآفريني را ياد دهد. به جاي آن، زمان خود را صرف 

مهارت هاي كاربردي تر كنيد. 
اگر دانشجو هستيد، بيشتر وقت خود را صرف بررسي ايده ها 
كنيد. جستجو كنيد و ببينيد در سراسر جهان چه ايده هاي 
استارت آپي جذابي در حال اجراست. شما به هيچ وجه لازم 
نيست كلاس هاي بسيار زيادي شــركت كنيد و بعد از آن 

شروع به كار كنيد. 

 رقبا
زماني كه شــما يك ايده خوب به ذهن تان رســيد، اغلب 
نخستين چيزي كه به ذهن تان مي رسد، اين است كه آيا كسي 
قبل از من به اين ايده رسيده است يا نه؟ نگران اين موضوع 
نباشيد، ۱۰ دقيقه جستجو در اينترنت مي تواند نگراني شما 

را برطرف كند. 
البته ممكن است ايده شــما قبلا كار شده باشد، در چنين 
مواقعي بايد رقيب خود را بررســي 
كنيد و ببينيد وضعيت آن چگونه 
است؟ به ياد داشته باشيد يك ايده  
خوب با رقيب بهتر از يك ايده ضعيف 

بدون رقيب است. 

 هم راستايي
اگر تحصيلات شما، مهارت ها و ايده شما هيچ 
ربطي به هم ندارند، بدانيد يك جاي كار 
ايراد داريد. ايده هاي موفق معمولا 
توسط افرادي ساخته مي شوند كه 
در آن ايده تخصص كافي را دارند. 
به عنوان مثال، اگر شــما در حوزه 
پايگاه داده ها كار مي كنيد، بايد ايده اي 
در همين حوزه داشته باشيد. بايد از خود بپرسيد 
كه در شغلم چه مشكلي هست كه تا به حال به آن 

توجهي نشده؟ و چرا؟

   نتيجه گيري: يافتن ايده هاي استارت آپي خوب
پيدا كردن ايده هاي استارت آپي خوب، ايده هايي كه واقعا دردي 
را دوا كنند، كار بســيار ظريف و سختي است، اما كافي است 
پشتكار لازم براي شروع استارت آپ تان را داشته باشيد. امواج 
را دنبال كنيد، مشكلات را بيابيد، ايده اي در راستاي تخصص 

خود پيدا و همواره براي رشد مهارت هاي خود تلاش كنيد. 
www. shabta. com

ايده هاي    استارت آپي   موفق    از  كجا   نشأت    مي گيرند؟

نزديك بيني بازاريابی چيست؟
 مفهــوم »نزديك بيني بازاريابــي« را »تئودور 
لويت« در سال ۱۹۶۰ معرفي كرد. شايد به راحتي 
بتوان گفت نزديك بيني بازاريابي لويت، كمك 
بزرگي به ادبيات بازاريابي كرده است. نزديك بيني 
بازاريابي يكي از تفكرات اساسي بازاريابي به ويژه 
در بازارگرايي است. همانطور كه لويت مشاهده 
كرد، تفاوت بين بازاريابي و فروش، بيش از تفاوت 
معنايي آنهاست. فروش به نيازهاي فروشنده توجه 
دارد، بازاريابي به نيازهاي خريدار. فروش از پيش 
براي اين برنامه ريزي شده كه كالاي فروشنده را به 
پول نقد تبديل كند، بازاريابي با هدف رفع نيازهاي 
مشتري به وسيله محصول، همه مراحل وابسته 
از ايجاد، تحويل و ســرانجام مصرف آن را شامل 
مي شــود. لويت معتقد بود كه علت افت و خيز 
صنايع، بيش از آنكه از سوي مصرف كننده باشد، 
از محصول شان بود. لويت در مقاله پيشگامانه اش، 
چهار حالت كه اين پيامد را ضمانت مي كند، در 

نظر مي گيرد: 
۱- اعتقاد به اينكه رشــد بــا جمعيتي رو به 

گسترش حاصل مي شود. 
۲- اعتقاد به اينكه هيچ رقيب جايگزيني براي 

محصول اصلي صنعت وجود ندارد. 
۳- اعتقاد راســخ به توليد انبوه و مزاياي افت 
سريع هزينه هاي واحد، همانطور كه بازده رو 

به افزايش است. 
۴- برنامه ريــزي از پيش تعيين شــده براي 
محصولي كه بــا دقت تحــت آزمايش هاي 
كنترل شده علمي قرار گرفته، بهبود يافته و 

هزينه هاي توليد آن كاهش يافته است. 
وقتي شــركت مفهــوم بازاريابــي را به كار 
مي گيرد، اول بايد كســب وكارش را تعريف 
كند. همانطور كه لويت نتيجه گيري مي كند، 
سازمان بايد بياموزد كه خود را نه توليدكننده 
يا ارائه دهنده خدمات، بلكه مانند يك مشتري 
ببيند، چراكه اين كار باعث مي شــود مردم با 
آن شركت دادوستد كنند. يك سازمان بايد از 
تعريف هدف  هاي خود به طور دقيق خودداري 
كند. اين كوته بيني شــركت را نزديك بيني 

بازاريابي مي گويند.
 www. tebyan-ardebil. ir

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

داشتن كارمنداني با صفات و شخصيت مثبت براي رشد و توسعه هر 
سازماني بسيار مهم است، اما اينكه مديران و صاحب كاران چگونه 

با پرسنل خود رفتار مي كنند هم به همان اندازه مهم 
است. شــما نمي توانيد اخلاق و رفتار 

كارمندان خود را عوض كنيد، 
اما مي توانيد با رفتار خود در 

وجدان كاري و روحيه آنها 
تاثير مثبت بگذاريد.

 واضح اســت كه در اين 
صورت سازماني موفق و رو 

به رشد خواهيد داشت.
هر چقدر كارمنــدان بتوانند 

بيشــتر بــا مديران شــان به 

گفتگو بنشــينند متعهدتر و باانگيزه تر مي شــوند. اين گفتگو ها 
مي تواند دربــاره فعاليت ها، اهداف مورد نظــر، برنامه هاي كاري، 
پروژه هــا و انتظارات باشــد. اين گفتگو هــا آنها را 
 مسئوليت پذيرتر می كند و به آنها حس مالكيت 

مي دهد. 
هدف شــما به عنوان مدير بايد اين 
باشد كه حس مســئوليت پذيري 
را در كارمندان تان پرورش دهيد 
و به آنها حس مالكيت القا كنيد تا 
بتوانند فعاليت هــا، پروژه ها و... را 
در دايره مســئوليت خود دانسته 
 و با تعهد بالايي آنهــا را به انجام

 برسانند. 

با  كارمندان  خود   گفتگو كنيد

كندوان؛ شگفت انگيزترين روستاي صخره اي جهان

روستاي كندوان به سبب ويژگي معماري صخره اي و بافت مخصوص در 
فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده اســت. كندوان يكي از ۳ روستاي 
صخره اي جهان اســت و جاري بــودن زندگي مردم در اين روســتا يك 
اســتثنا در دنيا به حســاب مي آيد، چراكه نظير اين روستاي صخره اي 
همچون »كاپادوكيه« تركيه و »داكوتاي« آمريكا فاقد ســكنه هســتند. 
روستاي كندوان يكي از جاذبه هاي گردشگري زيبا و منحصربه فرد استان 
آذربايجان شرقي به شمار مي رود كه عمده شهرت خود را مرهون خانه هايي 

است كه به شكل كندوي عسل در دل صخره هاي سنگي كنده شده اند. 

 موقعيت و ويژگي هاي جغرافيايي
كندوان نام يكي از روستاهاي استان آذربايجان شرقي است كه در ۶۰ كيلومتري 
جنوب غربي شهر تبريز قرار دارد. در واقع، روستاي كندوان يكي از روستاهاي 
دهستان ســهند و از توابع بخش مركزي شهر اسكو محســوب مي شود. از 
نكته هاي جالب توجه درباره اين معجزه طبيعي اين است كه روستاي كندوان 
در اثر فعل و انفعالات آتشفشاني كوه  سهند و ساير كوه هاي آتشفشاني منطقه 
طي هزاران سال در يكي از خوش آب و هواترين مناطق استان به وجود آمده 
است؛ مواد مذاب و گدازه هاي حاصل از فعاليت كوه هاي آتشفشاني به بيرون 
پرتاب شده و در طول سال ها روي هم انباشته شده اند. همچنين اين توده ها بر 
اثر عوامل طبيعي مانند باد و باران دچار تغيير شكل و تبديل آنها به كران هايي 
شده  است كه امروزه در منطقه قرار دارند. هرچند كران هايي ناحيه ورودي 
روستا به دليل عوامل جوي دچار آسيب شده اند، ولي كران هاي ناحيه شرقي 

و انتهايي روستا به دليل وجود تپه هاي مرتفع نسبتا سالم تر باقي مانده اند. 

 معماري روستاي كندوان
وجه تسميه روستاي كندوان به دليل خانه هايي است كه در دل صخره هاي 
بومي قرار دارند و شــيوه معماري به كاررفته در ساخت آنها سبك بومي و 
صخره اي است. در معماري صخره اي مصالح ساختماني مانند گچ، آهك، 
خشت و... حضور نداشــته و فضاي مورد نظر با حكاكي درون سنگ ايجاد 
مي شود. در واقع، اين سبك معماري نمونه اي از جدال انسان با طبيعت بر 
سر تصاحب صخره هاي طبيعي است. اين روستا به دليل معماري و بافت 

خاص خود در فهرست آثار ملي كشور به ثبت رسيده است. 
البته آنچه كندوان را از نمونه هاي مشابه آن متمايز مي كند، جريان زندگي 
و ســكونت بالغ بر ۱۱۷ خانواده در داخل اين صخره هاست و اهالي آن به 
مشاغل روستايي مانند كشاورزي، دامداري و توليد صنايع دستي اشتغال 
دارند. برخلاف تصور، اين خانه هاي صخره اي همانند منازل مسكوني عادي 
داراي بخش هاي مختلفي مانند اتاق نشــيمن، صندوق خانه، آشپزخانه و 
حتي مجهز به سيستم لوله كشي آب و برق هســتند. قطر ديوارهاي اين 
خانه هاي جالب در حدود ۲ متر بــوده و ازاين رو فضاي داخل خانه به طور 

طبيعي در زمستان ها گرم و در تابستان ها خنك است. 
از نكته هاي جالب توجه اينكه ارتفاع بيشتر اين توده هاي صخره اي در حدود 
۴۰ متر بوده و اغلب اين كران ها از دو تا چهار طبقه تشكيل شده اند، ولي به دليل 
ساختار صخره اي كران اين طبقه ها از يكديگر مستقل بوده و از داخل ارتباطي با 
يكديگر ندارند؛ ازاين رو براي دسترسي به طبقه هاي بالايي كران ها پلكان هاي 
زيبايي از بدنه خود كران تامين مي شود. معمولا طبقه همكف اغلب كران ها به 
عنوان اصطبل مورد استفاده قرار گرفته و ساير طبقه ها داراي كاربري مسكوني 
هستند. به دليل قطر زياد كران ها، ايجاد نورگير در طبقه هاي پايين بسيار دشوار 
است، به همين دليل نورگيرها و پنجره ها در طبقه هاي بالايي قرار دارند. پنجره ها 
و نورگيرهاي تعبيه شده به شكل شطرنجي و از جنس چوب و شيشه هستند. 
همچنين روستاي كندوان داراي بخش هاي مختلفي از جمله مسجد، حمام، 
مدرسه و آسياب بوده و كران مسجد يكي از بزرگ ترين كران هاي روستاست. 
آبريزهاي روستا نيز خارج از كران ها و در كنار معبرها قرار دارند و چند خانواده 
به صورت مشترك از يك آبريز استفاده مي كنند. بيشتر آبريزها داراي چند محل 

نشيمن و انباره هستند كه موقعيت آن بستگي مستقيم به شيب زمين دارد. 

 وجه تسميه و پيشينه تاريخي
در تاريخ اين منطقه چنين نقل شــده است كه ســاكنان روستايي به نام 
حيله ور- واقع در دو كيلومتري غرب كندوان- نخســتين گروهي بوده اند 
كه در قرن هفتم هجري براي در امان ماندن از يورش مغول ها به دشتي در 
مقابل كندوان فعلي مهاجرت كرده و به تدريج درون كران ها را براي تامين 
پناهگاهي براي خود حفاري كرده اند. البته برخي از باستان شناسان قدمت 

اين روستا را به دوره هاي پيش از اسلام نسبت مي دهند. 

 جايگاه جهاني روستاي كندوان
از جمله آثار مشابه روستاي كندوان در ساير نقاط جهان مي توان به دره گورمه 
در تركيه اشاره كرد كه وسعت آن در حدود ۱۵ تا ۲۰ برابر روستاي كندوان 
است. به طور كلي، در سطح جهان فقط ۳ روستاي صخره اي تاكنون شناسايي 
شده اند كه شامل روستاي كاپادوكيه در تركيه، داكوتا در آمريكا و كندوان در 
ايران است كه در ميان اين روستاها، در حال حاضر فقط در روستاي كندوان 

ايران زندگي جريان دارد و دو روستاي مشابه خالي از سكنه هستند. 

 جاذبه های كندوان
چشمه هاي آب معدني كندوان نيز يكي از جاذبه های اين روستاي باستاني 
محسوب مي شود و به دليل برخورداري از كمترين درصد سختي و سنگيني 

براي درمان بيماري هاي كليوي بسيار مفيد است.
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